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Gonddal
és
felelősséggel
Baráti találkozó 
színházi vezetőkkel

Eredményes és célravezető-e a Pécsi Nemzeti Színház jelenlegi műsorpolitikája? Mi érdekli a közönséget? Hogyan lehet a munkáskollektívákat a színház számára megnyerni, törzsközönséggé szervezni? Ilyen és ehhez hasonló témakörökön belüli kérdések záporoztak a II. sz. bányaüzem színházlátogató közönség képviselőinek és a Pécsi Nemzeti Színház vezetőinek baráti találkozóján.A színház részéről Csaba Zita művészeti titkár, Ilaász Miklós szervezési osztályvezető, Kővári István szervező titkár, Katona János színművész és Molcsányi Géza dramaturg próbált tájékoztatást és választ adni a feltett kérdésekre. A találkozón részt vett még Bujtár József, a városi tanács művészeti főelőadója.Molcsányi Géza tájékoztatót adott a műsorpolitika összeállításának jelenlegi gondjairól. Nevezetesen arról, mennyire nehéz a munkásközösségek kul- turálódását helyesen szolgáló műsorpolitikát kialakítani. A műsorpolitika összeállításánál a közönségigényeket — több zenés darabot és vígjátékot, valamint a korábbi években bemutatott sikerdarabok felújítását, a klasszikusok színpadra vitelét — szeretnék figyelembe venni. Ugyanakkor nem szabad figyelmen kívül hagyniuk, hogy művelődéspolitikai szempontból egy meghatározott célt és feladatot kell betölteni színházunknak.A találkozón elhangzottakból örömmel állapítottuk meg, hogy a II. sz. bányaüzem által kezdeményezett „egy üzem — egy színházi előadás” elérte célját, jól szolgálja a munkáskollektívák színázba szoktatását. Haász Miklós véleménye alapján ez lehet a jövő útja a munkásközösségek közönség- szervezése terén.A találkozón részvevők mindegyike, akár a közönség, akár a színház nézőpontjából, gonddal és felelőséggel szólt közművelődésünk egy részét szolgáló színházunk művelődéspolitikájáról, valamint a színház és a közönség kapcsolatáról. Kukái András

Van, ami egyszerű, de nagyszerű

Óvjuk bányászaink

egészségét
Permetező berendezés
a por lekötésére

Bányaüzemeinkben a lerobbantott készletet az előírások értelmében még a rakodógépes szállítás megkezdése előtt vízzel kell locsolni. Cél: a por lekötése, a porártalom elkerülése. A jelenlegi „technológia” egyszerű. Az ismert fekete gumitömlővel a csapat egyik tagja lelocsolja a készletet, majd a rakodás során még vagy háromszor. Erről pontos adatok nincsenek. A II. sz. bányaüzemben az illetékesek olyan tapasztalatokat szereztek, hogy több munkahelyen a rakodás közbeni locsolást nem kielégítően, vagy egyáltalán nem végezték el. Mondván, ez a csapatnak időkiesést jelent, s ezért a munkáért amúgy sem jár bér. Akkor meg minek vele vesződni?Az utóbbi időben a Szovjetunióból kapott rakodógépeken volt ugyan négy darab porlekötésre szolgáló permetező, csak hát...— Ehhez külön vizestömlőt kellett beszerelni — mondta Vadász László, a II. sz. bányaüzem szellőz- tetési mérnöke —, amely a gép előre-hátra történő mozgásakor rövid idő alatt meghibásodott. De az is igaz, hogy a permetezés hatásfoka nem volt kielégítő. így aztán maradtunk mi is a hagyományos kézi locsolásnál. A feltöréshajtásnál a garatból való anyagtöltés porcsökkentésére 1977-ben pályázatot írtunk ki. Az itt elért sikeren felbuzdulva aztán a múlt évben a rakodógépes szállítás porcsökkentésére

pályázatot hirdettünk. Beérkezett 15 pályamű, melyben volt száraz, nedves és vegyi úton történő porcsökkentési javaslat. Az üzem műszaki tanácsa előtanulmányozás után öt pályaművet kísérletezésre javasolt. A megfigyeléseket és gravimetrikus porkoncentrációs méréseket dozimetriai csoportunk végezte. Az eredmények tükrében, olyan döntés született, hogy André Antal szakvezető vájár és Bod
rog József lakatos csoport- vezető pályázatából kombinált berendezést kell ü- zemszerűen elterjeszteni.— Ne képzeljen el valami „hű, de bonyolult” mechanikus szerkezetet — szólt közbe Berecz István, a IV-es körlet vezető he

lyettese —, pofon egyszerű, elmés újításról van szó.
— És ez eddig senkinek 

nem jutott eszébe?— Hát — mondja bizonytalanul a szellőztetési mérnök —, nem is tudom. De a legjobb lenne, ha lemennénk a helyszínre.A kasban rövid tájékoztatót kapok a berendezésről, mely nem más, mint egy három méter hosszúságú vascső. Ennek egyik végére csatlakoztatják a vizestömlőt, míg a másik végét esetenként a kontur- lyukba helyezik. A hosszú vascsőre merőlegesen, méterenként egy-egy 80 centiméter hosszúságú, golyóscsappal ellátott permetező került 3—3 szórófejjel.A kas a 23-as szinten megállt. Kiszálltunk, s megindultunk előre a fő- szállító vágatban. Néhány perc után ...— Itt forduljunk jobbra — szólt Berecz István —, ott a harántvágatban végzi a rakodást a 47-es csapat, s ők már alkalmazzák a locsolóberendezést.A munkahelyen Peller 
Gyula szakvezető vájár jött elénk. Amikor megtudta, miért kerestük fel a csapatot, erőteljes mozdulattal hátratolta a kobakot, s megtörölve homlokát, így szólt:— Mint minden újtól, mi is idegenkedtünk, ami-

(Folytatás a 2. oldalon)

Színhely a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem mechanikai műhelye, a műszergyártáshoz nélkülözhetetlen az ő munkájuk is. Előtérben a ponthegesztőnél Kiss Zoltán, mögötte Gergely Csaba lemezt vág, majd Sándorfi Zoltán műszaki rajz alapján mérést végez, háttérben Fárth László és Szabó József dolgozók. Keller Gábor felvétele
A pártmunka
egyik legfontosabb területe

Eredményesen zártuk 
az 1978/79-es oktatási évet

Az elmúlt napokban befejeződött üzemünkben — a III. sz. bányaüzemben — az 1978/1979-es pártoktatás. A kitűzött célunkat — melyet pártunk XI. kongresz- szusa után, annak szellemében és útmutatásai alapján fogalmaztunk meg — kielégítő módon teljesítettük az idei oktatási évben is.Üzemünk sajátosságainak megfelelően több szakban és 14 csoportban tartottuk oktatásunkat. Alapszervezeteink vezetőségei ebben az évben is nagy fontosságot tulajdonítottak az oktatásnak. A pártmunka egyik legfontosabb területének tartották, amit bizonyít az is, hogy folyamatosan ellenőrizték és, ha kellett, segítették a csoportok munkáját.Elmondhatjuk, hogy az oktatás szervezésével és a résztvevők aktivitásával ma már különösebb gondunk nincs. Ez talán köszönhető a propagandisták odaadó, lelkes hozzáállásának, felkészítésüknek is, de betudható a már több éve tartó rendszeres szervező és agitációs munkának is, melyet ezen a téren végeztünk. Ez természetesen nem jelenti azt, hogy nincsenek problémáink. Nem szabad elfelejteni, hogy párttagjaink zöme a napi fárasztó fizikai munka után ül be a pártoktatásra, ezért csak úgy lehet aktivitásukat biztosítani az anyag megtárgyalásánál, ha propagandista

valóban felkészülten, érdekesen, színesen tudja vezetni a foglalkozásokat és ennek még mindannyian nem tudnak eleget tenni.A tankönyvek sem mindig szolgálják azt a célt, hogy könnyen, közérthetően és elemzően tudjuk megtanítani párttagjainkat mindarra, amire a szocializmus jelenlegi szakaszában itt, a munkahelyen, mindennapi életükben szükséges ahhoz, hogy pártunk politikájával azonosulva végre tudják hajtani feladataikat.Van gondunk azzal is, hogy hallgatóink túlzott mértékben támaszkodnak véleményalkotásuknál egy- egy kiragadott példára, a- mit a tévében, vagy másutt hallottak; kevesen törekednek arra, hogy önálló tanulással jussanak el a különböző dolgok, események dialektikus, mindent figyelembe vevő értelmezéséig.Az oktatási év éppen csak befejeződött, végleges értékelése még nem történt meg. A végzett munkát ismerve azonban elmondható, hogy eredményes évet zártunk, közelebb kerültünk céljaink megvalósításához.A napokban már hozzáfogtunk az 1979/1980-as oktatási év szervezéséhez, a- mit az ideihez hasonló formában, de egy kicsit még jobban, tartalmasabban szeretnénk lebonyolítani.Somoskői Ervin
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Óvjuk 
bányászaink 
egészségét

(Folytatás az 1. oldalról)kor ezt a berendezést idehozták, s mondták, ezt kell használnunk. Aztán a saját bőrünkön tapasztaltuk, hogy ez egy okos masina. A berendezés a rakodógéptől függetlenül a főtében van elhelyezve, így, hogy a vágat hossz- tengelyében helyezkedik el s méterenként csappal zárható a vízsugár, a rakodógép kezelője azt, ahogy halad előre elzárja, s nincs kitéve az elázás veszélyének. Rakodás közben nem kell megállni»locsolni, s nincs időkiesés sem. örülünk a berendezésnek és úgy látom, ezt minden munkahelyen alkalmazni kellene.— Nemcsak ilyen helyen alkalmazható a berendezés, hanem minden biztosítási formánál — mondja Vadász László — és az elfogadáskor ez is mellette szólt. A TH biztosítású vágatban az előretűző vasra rögzíthető. Biztosítás nélküli vágathajtás esetén a locsolócsövet a konturlyuk- ba kell rögzíteni. Ameny- nyiben a fúrási munkát fúrókocsival végzik, a rakodás megkezdésekor még nincs lefúrva konturlyuk, ezért a berendezés megtartásáról gondoskodni kellett, s ehhez volt jó a Bodrog-féle tartóvas. Ez Ilyenkor a vágat tengelyére merőlegesen helyezkedik el, s egy bilinccsel rögzíthető a locsolócsőhöz. A rakodógép kanala kényelmesen elfér alatta.A locsolóberendezés legfontosabb „érdeme” az, hogy alkalmazásakor a porkoncentráció 0,54 milligramm köbméterenként. Ez jóval kevesebb a bányászatunkban megengedett 2 milligrammnál, s e tényre a többi bányaüzemünk is felfigyelt.
V. T.

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 
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rintot. ban feltépni. Túl azon,
— Miként kerülnek ezek h°gy a haszon- és hulla- jelent a vállalatnak az,

az anyagok a kőzettel meg- dékanyagok ilyen gondo- hogy többen lusták belerakott csillékbe, s onnan kát okoznak, más tenni- nézni a csillékbe, mielőtt 
ide az üzembe? valónk is van velük. Több kőzetet ráengednék —helyen kell leszedő embe- ,. , °— Csak tippelni tudunk reket állítani a gépek, be- mondta végezetül Róka— mondja Róka Péter —, rendezések védelmére. Sőt, Peter üzemvezető.a figyelmetlenség, a nemtörődömség a mozgatórugója. Minden bizonnyal senki sem néz rakodás előtt a csillékbe, holott abban esetleg szerszámok, alkatrészek, vagy anyagok vannak. így képzelhető el, hogy dolgozóink az ércdöntő bunkeroknál esetenként villanymotorokat és fejtőkalapácsokat is találnak, holott azoknak igazán a vájvégen lenne a helyük.

Mi látható a „talált tárgyak osztályán”?

A kőzettel együtt az ÉDÜ ércosztályozójához kerülő haszonvasakat (fúrógépet, főtehálót, drótkötelet, bilincseket) elszállításukhoz rakja „máglyába” Mayer István és Porkert Nándor az I. üzemegység dolgozói. Keller Gábor felvétele
Drága feledékenység
Fokozott küzdelmet a pazarlás ellen

na napilapokban ese- tönként közleményt olvashatunk az emberi figyelmetlenség, fele- dékenység egyik jellemzőjéről, a talált tárgyakról.Ilyenkor megtudjuk, hogy az elvesztett pénztárcát, kerékpárt, kardigánt, továbbá a 28-as főúton talált bőröndöt (tele disznó- , . . ,Sággal), no, meg egy kijá- ~ Legutóbb áprilisban egy sor gépi berendezést ró tehenet hol veheti át érkezett jelentős szállít- kellett közbeiktatni a fo- igazolt tulajdonosa. mány, amikor is egy bika kenúo^u a.ev-Nem vagyunk mi olyan terhéből — veszi át a szót Elektromágnesek gyűjtik szegény vállalat, hogy ne Fábián Lajos — nyolc da- össze az apróbb fémhulla- büszkélkedhetnénk „talált rab fémtámot bányásztunk dékot, vibrátor választja tárgyak” osztályával. A . F„v/,hkz,nt „s„k „ mi le a fát és más anyagokat, vállalat működési szabály- . • A golyósmalmok után hatzatát senki ne lapozza fel. üzemegységünknél havonta darab kúposszitán akad Abban nem szerepel. Az 150 tonna hulladékot — fent az apróbb fatörme- Ércdúsító üzemben műkő- fa> vas> drótkötél — is ki- lék. Az emberi és műszaki dik, kimondatlanul. Erről ’Híink „ hánvaércből védelem azonban nem lebeszélgettünk Róka Péter szedunk a oanyaercDoi. százszázalékos A fo_üzemvezetővel, Dr. Moizs Dolgozóink plusz munka- lyamatba bekerüit mangán
Rezső üzemvezető helyet- ján túl a különböző fém- ötvözetű acél például nemtessel, Rayman János és tárgyak, melyek bekerül- mágnesezhető, így az be-
Fábián Lajos üzemegység- nek a foiyamatba, igenko- kerül a vegyi folyamatba, vezetőkkel. , , , . , . „i, A műanyag fóliára sincsmoly károkat is okoznak. X, _ bn beszorul• &XSÍÍ ércdöntő bunker alatt, rí&fefe - ÍSE 
csak n kőzet érkezik az otvenméteres szállitoszala- ran előfordul — néhány 
ÉDÜ-be, hanem szerszá- got egy fúrószár szakította órától több műszakig ter-
™° Természetese*0 kőzetnek teljGS hosszába" íélbe' mondhatnánk még? ' Ha 

rnn,n*°zetnek kár 260 ezer forint volt. ^go^oiok, hogy ez a
/ ltunt t . Igaz ez. Legutóbb egy rövidebb sok plusz munka, beruhá-— De még mennyire — szállítószalagot egy bordá- zás, kár, esetenkénti üzemválaszol az üzemvezető-he .. fém járdái emez hasi- zavar mind elkerülhető lyettes —, s egy-két szá- ....... , ■ , lenne, ha hozzánk csak azmot hadd említsek. Az el- tott íel- a karunk „csak érkezne a bányáktól, amimúlt három év alatt 11 80 ezer forint volt. nek kellene: a bányaérc.ezer 386 darab TH-ken- — Ne is mondd — szól adalék agyeit 14 ezer 784 darab mérgesen Rayman János . fol8amX bekeriilő TH-pipacsavart, 4111 da- hiszen en őrzőm az Lsanvaa többlet feldolgo- rab fúrófejet és 98 darab irodában a világ legdrá-fém emelőtámot juttattunk gább bányászcsákányát. „1 8 y,vissza az üzemeknek. A Háromszáz-ezer forintot ér. Több kénsav, több mész kőzettel hozzánk kerülő Ennyibe került az a 215 szükséges a semlegesítés- anyagskála széles, az itt méter hosszú szállítósza- bez, s az így felhasznált kimentett érték évente lag, melybe nem restellt gsszeg jelentős. Éventetöbb millió forint kiadást

GyermektámogatásAz ÉDÜ szakszervezeti zött került sor a csertői a kipirult kis gyermekbizottsága akciót szervezett intézetben, melyen mint- arcokból sugárzott az öröm a nemzetközi gyermekév egy húsz üzemi dolgozó és a boldogság. Minden alkalmából a Csertői Ál- vett részt. A résztvevők a csoport kapott játékot és lami Nevelőotthon gyér- gyermekotthonba érve csokoládét. Külön élmény mekeinek segítésére. Az Nógrádi János igazgató ka- volt látni, ahogy tetszésük üzem dolgozói és szocia- lauzolásával megtekintet- szerint válogatták a játé- lista brigádok könyvek és ték az iskolát, a lakószo- kokat, könyveket. Leírha- játékok gyűjtésével járul- bákat és a gyermekekkel tatlan volt a gyermekek tak hozzá az akció sike- együtt filmvetítésen vettek ragaszkodása.réhez. A játékok átadásá- részt és együtt lapozgattákra ünnepélyes keretek kö- a mesekönyveket. LüU Nobizottsag

Céljuk: a Szocialista brigád cím megszerzése

A fiatalokra lehet számítani
Mintegy háromnegyed szocialista brigádmozga- éve kezdődött meg a 39-es lomban, most viszont ők csapat kialakítása a III. sz. is szerződést kötöttek és bányaüzemben. A körlet- céljuk, a Szocialista bri- vezetésnek az volt a cél- gád cím megszerzése, ja, hogy megfelelő telje- Vállalásaikban is arra sítményt nyújtó kollektívát összpontosítottak, hogy hozzon létre, amely külön- összekovácsolodj ék a csa- leges célfeladatok végre- pat, s jellemzőjük ne csak hajtására is képes. a munkahelyi közös tevé-A pontos munkájáról és kenység legyen. A 105 szá- a szép kivitelezésről, a zalékos tervteljesítésen kí- magas teljesítményről hí- vül, személyenként 8 óra rés 59-es csapat mellé egy társadalmi munkát vállal- olyan, fiatalokból álló gár- tak,^ de Solymosi János dát akartak kinevelni, a- yéjar már ennek a túltel- melyre hosszabb távon is jesítésén gondolkodik. A- számíthat a gazdasági ve- hogy ő mondja: „Szeret- zetés. nének még egy lapáttalt , , . , ,. , rátenni”.Jelenlegi munkájuk a „ , „ T 120 méteres 2/a sikló ki- .. C+S?ko Imre csapatvezető hajtása, ami ebben a vo- X,an a “natkozásban vizsgafeladat ok^. érintő elképzelé- is számukra. Amennyiben «ekkel> ami azt bizonyítja, a csapat mind minőség- „?8y1Akeíncs^k ten*ben, mind mennyiségben niY?J?ktí beszélték meg hozza a tőle elvártakat, az ^luk,És ez jo dolog. Az üzem hosszú évekig tud , berek is íoy gondolják részére megfelelő munka- es hangot adtak ennekhelyeket biztosítani. a h A?, , ... mondják, hogy megbecsu-Amikor náluk jártam, lésük egyik jele az együtt- eppen fúrni szerettek vol- tPrVp7A<. na, de nem volt vizük. Tury Gyula körletvezetőCsillag Gyula szakvezető .vájár ezügyben szaladgált. ^^Sk^XévT^lenlep? munlShelyüket? ~ A csapatépítés úgy - A siklóhajtás az egyik ™ sikeres volt -legnehezebb munka. Na- ™°adja Sgyón meg kell gondolni az ^Stel^aXsM hóembernek, hogy mit visz ienauiettel, akarással pa- fel magával, vagy mit ké- ™sul. akkor még nehezebbszít oda, mért az „üresjá- d ° i mcgoldásara ,1S rat” a teljesítmény rová- alkalmas lesz ez a kollek-SagXa" m°ndja 'na ők is akarják, akkor csillag Gyula. bizonyára így is lesz...Ez ev elejeig a 39-escsapat nem vett részt a Herendi István
Vigyázz, dől a fa!
Minden munkavégzés az aknamélyítésérl

A gépkocsi ablakán kite- rébb, ahol az emberek a mé- 
kintve az V. sz. bányaüzem- rőszalaggal mérnek, a BAV 
nél az aknamélyítéshez hasz- emberei a mélyítőtorony he- 
nált torony olyannak tűnt, lyének földmunkáit végzik. Az 
mintha hatalmas erejű szélvi- a magasan kiálló léc jelzi az 
har tépázta volna meg. Kül- akna tengelyét, s ott kezdik 
ső burkolata, a hullámpala napokon belül az aknafő föld- 
csak ltt-ott volt látható. Fog- munkáit. Ezzel veszi majd 
híjasan, köteleitől megfosztva kezdetét a mélyítés, 
meredezett a májusi napfény- . , ...
ben. Körülötte emberek szór- A? építkezés területén a 
goskodtak, bontották a hatal- gépkocsik, helyenként küsz- 
mas vastraverzet. Ezen a hely- kodve a tereppel, hozzák és 
színen a torony munkáját be- viszik terhüket. A portánál 
fejezte. Fogadására az V. sz. most .kanyarodik a kiépített 
bányaüzem légaknájánál már betonúira egy „divatos” dinó- 
készülődnek. sárgára festett, puttonyos mi-

Nem olyan régen még föld- xerkocsi. Terhét, a betont, lé- 
gyaluk gyűrkőztek a termé- P/sben viszi a nyugati szállí- 
szettel, kialakítva a leendő tóSRP gépaljának betonozásá- 
légakna helyét. Most már a boz.
k?ihe«h,Tmírt?í<b.elÖtt Nem messze a betonozóktól

Tájik a helyszín, hatalmas dübörgéssel egy 
js lesz akkor, ha dömpert manőverez pilótája a 

minden a helyére kerül. munkások és a íöldhányások
„zr.oiíí*’ A !ÍClCt^ szállítógép Között. Nagy tömegű testével 

eSV „Bika”, centiméterekkel 
Svisiisúrolva igyekszik megfordulni

7„,í!?víat Va<r" kettő, háromméteres mélységű
/.az,xY' árok között. Ila nehezen is, 
és lég" de sikerrel. A terület kerí- 

alma műszaki ellenőre. tésén túl az erdőgazdaság
elurzb^r ,a munkásai kezében a motoros

St1 ' S,ak™nr/yáfm,«hKéSZz,Ct‘ fűrészek éktelen sivítással olt- 
“ magyaráz tovább széles jav írj Avtíypripc fák áiptétmozdulatokkal -, Ide hamaro- J 1 évtizedes fák életet,

san öt vltla kerül, ott elő- - Vigyázz, dől a fa! - hal- 
latszik a kiáltás, s az óriás 
bükkfa hatalmas robajjal zu-
han a földre. Arrébb egy 
tölgy, majd egy cserfa jut 
hasonló sorsra. Sár József, az 
építési műszaki ellenőri cso
port vezetője mondja: - Kell 
a hely. ott lesz a meddő
domb. Minden munkavégzés 
az aknamélyítést szolgálja. 
Más cél nincs. Legalább is 
egyelőre — teszi még hozzá 
hangsúlyozva a szavakat, majd 
így folytatja. - Az itteni 
munkákkal párhuzamosan tör
ténik az V-ös szállítóaknánál 
a mélyítő berendezések lesze
relése, s ide történő áttelepí
tése. Ahol az a kék ZIL gép
kocsi áll, oda kerül majd a 
betongyár. az emberek már 
“2^* százhúsz tonnás beton- 
siló alapozását, földmunkáit 
végzik.

V. T.
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Kalapácsról és másról Egy délelőtt a műszerkarbantartóknál

Feladat, 
a„nagyköves 
gondok 
megoldása

Régi, sok-sok éves probléma a bányából kikerülő nagy kövek „sorsa”. Volt ugyan olyan szabály, hogy a lehetőségekhez képest 40x60 centiméteres kőnél nagyobb nem kerülhet csillébe. Ennek azonban betartása, betartatása pusztába kiáltott szó maradt. Meg különben is, a jövesz- tésnél senki sem ácsorog „colstokkal” a kezében és centiz minden gyanús méretet a csillébe kerülés előtt. A nagy kövek a napszintre érve fennakadást okoznak a Szolgáltató üzem föld alatti szállítás és az EDÜ" ércdöntő bunkerjainál. A megoldás hosszú évekig a tízkilós kalapácsban, s az azt forgató ember fizikumában rejlett, s rejlik ma is. A gondok csak növekedtek, amikor megindult a tömegrobbantásos technológia.A Szolgáltató üzem föld alatti szállításánál a gondok elkerülése érdekében rekontsrukciót hajtanak végre, két ütemben. Az első szakaszban — a múlt évben — legyártották és üzembe helyezték az -újtípusú bunkerokat. Várhatóan ez évben — a második ütemként —■ kerül sor a módosított körbuktatók beállítására, s így megoldják a nálunk jelentkező „nagyköves” gondokat.De mi a helyzet azÉDÜ- ben? — erről kérdeztük 
Róka Péter üzemvezetőt.—i a nagy kövek az utóbbi években olyan sűrűn okoztak gondokat, hogy akadályozták termelésünket. Olyan döntés született, hogy nálunk kell megteremteni a nagy kövek fogadására is alkalmas műszaki berendezések lehetőségét. A bányákban a munkahelyi körülmények és az új technológiák elkerülhetetlenül nagyméretű köveket is eredményeznek. Azok helyszínen történő aprítása nehezen megoldható. Az új fogadóállomás terve 1976-ban elkészült, s intézkedések történtek a gépek beszerzésére, illetve legyártatására. A beruházás ütemét késlelteti az építészeti kivitelező hiánya. Várhatóan a jövő év végére fejeződik he a rekonstrukciós munkánk.

— Az elmondottak alap
ián az ÉDÜ-nek nem je
lent enyhítést a föld alatti 
szállításnál történő re
konstrukció?— Az ott elvégzett és végzendő rekonstrukció helyes és szükséges. Ugyanakkor az ő nagyköves Problémáik megoldása tovább növelte a nálunk amúgy is meglevő gondokat. Arra törekedtek, hogy

AHB z ÉDÜ V. sz. üzem- egységénél működik a műszerkarbantartó részleg, itt végzik. az ércfeldolgozás során használt mérőeszközök, valamint szabályozó berendezések karbantartását és javítását. Aki még nem járt itt, nem is sejti hány fajta műszerrel van dolguk az itt dolgozóknak.Még a laikusok számára is annyi érdekességgel szolgál minden zúg, hogy egy délelőtt is kevés az összes műhelyt végigjárni.Zákonyi Sándor üzemegység-vezető vállalkozott rá, hogy megismertet bennünket a részleg munkájával.— Négy csoportban dolgozunk. Kezdjük talán az elektronikus műszerek javítóival — mondja az üzemegység-vezető, majd egy tágas helyiségbe invitál.Asztalok, rajtuk számomra teljesen ismeretlen műszerek. Az egyik sarokban több tucat ismerős valami. Mire rájövök, hogyércdöntő bunkerjaikon a nagykövek átjussanak. Ezt meg is oldották, de most nálunk akad fent tonnaszámra a „nagykő”, ösz- szegezve: nehézségeink a- zért növekedtek, mivel e gondok megoldására elhatározott rekonstrukciós munkákat csak a Szolgáltató üzemnél sikerült megoldani.— Saját fejlesztési lehetőségeinkkel élve — kapcsolódott a beszélgetésbe 
Fábián Lajos üzemegységvezető — átalakítottuk az ércfogadó rendszerünket. Végrehajtottuk a szállító egységek, bunkerrácsokszélesítését, emelőberendezések üzembeállítását az A-bunkersor felett. Megerősítettük a szállítószalagok oldalterelőit, s a múlt évben a bunkerrácsok, bunkercsúcsok bővítését végeztük el. Ezen intézkedések ellenére a bunkerba érkező nagy követ továbbra is kézi erővel törjük össze, így biztosítva a folyamatos üzemeltetést. A munka nehéz, és rendkívül balesetveszélyes. Évente 8—10 sérülés történik, gyakran több hónapos munkakiesést okozva.— Gondjainkat csak növeli a rendszeres létszám- hiány, a nehéz munkakörülmények miatt, a múlt év szeptembere óta a létszámhiány 20—28 százalék között ingadozik, s a fluktuáció megközelíti a 60 százalékot. Nehéz a fiatalokat megkötni ezen a területen, annak ellenére, hogy szakképzettség nélkül a kereset megközelíti a négyezer forintot.

— A perkolációra kerü
lő bányaérc nagyköves 
gondjait is megoldja majd 
az új beruházás?—. Sajnos nem — vette vissza a szót az üzemvezető —, de ezt is meg kell oldani. A végleges műszaki megoldásnak egy önjáró, hidraulikus kőtörő kalapács —■ a Roxon kőtörő — beszerzése mutatkozik. Ilyen berendezésit már kipróbáltunk és igen jó tapasztalataink vannak. Addig is a perkolációs bunkerhoz a munka köny- nyítése érdekében egy gépi emelőt helyezünk üzembe, a nagy kövek eltávolítására. V. T.

Tanulmányúton Franciaországban II.

Az uránbányászok
Ellentétben a francia szénbányászattal, ahol a bányászok több mint 60 százaléka idegen —• elsősorban Marokkóból, Tunéziából —, az uránbányászat nem alkalmaz külföldieket. A Franciaország középső részén levő Fekete erdő uránbányáiban azonban számos lengyel névvel találkoztam. ök azonban már a háború utáni második nemzedék. apáik a háború alatt maradtak francia földön — a lengyel nyelvet már csak hibásan beszélik, soknak kapcsolata sincs az anyaországgal.A bányászok az üzemek környékén levő városokból, falvakból járnak dolgozni, a vállalat által bérelt autóbuszokon. Két műszak van, az éjjelest már több éve megszüntették. Már írtam, hogy kétfős telepítés van munkahelyenként és műszakonként, függetlenül attól, hogy vágatot, ereszkét, feltörést hajtanak, vagy fejtésben dolgoznak, a munkahely kiképzése az első pillanattól az utolsóig egy csapat feladata, beleértve az összes vágat, az esetenként 30 méteres feltörés, a fejtés, a padolás, a főte- szegecselés, az esetleges vasútfektetés és betonozás munkáit. Tudom, hogy most sokan felhördülnek otthon, de soha nem hittem abban a nagy specializáltságban, ami nálunk divatos: az egyik bányász csak feltörést, a másik csak alapvágatot, a harmadik csak fejtést tud hajtani.A két fő lefúrja az or- tot, egy fúrókocsival — Montabert, vagy Atlas Copco —, ha szükséges a kisebb javításokat elvégzi rajta, aztán félreállnak a fúrókocsival és robbantanak. a füst eloszlása után az egyik bányász felszáll egy önjáró rakodó-szállító járműre — általában Wagner —, a másik irányítja és kiszállítják az anyagot

a döntőfeltörésig, esetenként, ereszkés művelés mellett, a felszínig. Aztán kifúrják a főtecsavarozás- hoz szükséges lyukakat és beépítik a csavarokat.Az elmondottak ellenére, vagy talán éppen azért, nincs teljesítménybérezés. Van egy irányműszakbér — vájár, csillés — és van egy nagy táblázat az időegység alatt elvégezhető munkákról. A bérezés a körletvezető javaslata és az üzemvezető jóváhagyása alapján történik, figyelembe véve a körülményeket, a munka természetét. Alapelv: nem kereshetrosszabbul az, aki nehezebb, bonyolultabb, vagy kedvezőtlenebb körülmény ű munkát végez. Viszont nincsenek kiemelkedő teljesítményű, nagy keresetű csapatok.A munka minőségét tekintve —. kapitalista magánvállalat — nem ismernek különbségeket. A bányász felel a munkájáért, az aknász, a körletvezető a beosztottak munkájáért. Büntetés nincs — sem pénz, sem egyéb —, akivel probléma van figyelmeztetik — kétszer — utána felmondanak. A viták, a sértődések, a magyarázkodások, a fogadkozások kívül maradnak a munkahelyen.A munkahelyi demokrácia létezik, meghallgatják a különböző problémákat, javaslatokat, figyelembe veszik az ötleteket, véleményeket. Nagy respektu- sa van az idősebb, tapasztalt bányászoknak. A döntés után azonban már nincs helye a vitatkozásoknak.A bányászok jól keresnek, az itteni munkáskeresetekhez viszonyítva, életszínvonaluk azonban gyengébb a nálunk megszokottnál. Ez elsősorban a költségek, az állandóan növekvő árak következménye.
Érdi Krausz Gábor

A robbantó- 
gépektől 

a műszer- 
szekrényekig
mik azok, Zákonyi Sándor már magyarázni kezd.—• Részlegünk elsősorban az ÉDÜ-nél alkalmazott berendezések javítását végzi, de amint látja, a bányaüzemek robbantógépeinek karbantartása is a mi feladatunk. Itt újítunk fel évente hét-nyolcszáz darabot.Halász Aladár üzemegység-vezető helyettes veszi át a szót, aki egyben az elektronikus műszer javítócsoport vezetője.— Ezekben a műhelyekben elsősorban az elektronikus kémiai műszerekkel foglalkozunk. Nagyrészt fiatalokból álló, jól képzett szakembergárda dolgozik itt. Az évek során a műszerállomány szinte teljesen kicserélődött, de a részleg még mindig olyan fiatal, hogy tavaly búcsúztattuk az első nyugdíj ba- vonuló dolgozónkat. A megalakulás óta minden évben tartunk szakmai továbbképzést. Ennél is többet jelent azonban, hogy valamennyi dolgozónk olvas szakkönyveket, szakfolyóiratokat. így aztán nem csoda, hogy az Alkotó ifjúság és a Termelést és műszaki fejlesztést segítő mozgalomban kiemelkedő eredményeket érnek el.— A délelőttös műszakban tudjuk a komolyabb javításokat elvégezni, de mindig van ügyeletes műszerész, hiszen az üzem folyamatos munkamenete nem engedhet meg hosz- szabb leállást műszaki hiba miatt.Sorra járjuk a műhelyeket, mindenütt hozzáértő kezek dolgoznak nagy figyelemmel a számomra oly kusza és ismeretlen alkatrészek tengerében.Egy újabb helyiségben már Takács Simon, a villamos automatikai csoport vezetője kalauzol bennünket.— Mi elsősorban geofizikai, hőtechnikaj műszerekkel, villamos vezérlésekkel foglalkozunk — mondja. — Hozzánk tartozik az osztályozón használt ércadagoló műszerek karbantartása, mi javítjuk a sugárzásmérőket és az tizemnél használt ipari tévékészülékeket. A bányaüzemeknél a dozimetrián használt radon termék-mérők is hozzánk kerülnek.A hőfokmérők és -szabályozók, a szint jelzők világát járjuk. Egy apró helyiségben a fal mellett célmozgató berendezések. Látva csodálkozásomat, Zákonyi Sándor mosolyogva magyarázza:— Tudja, nagyon sok mindennel foglalkozunk. Ezek a kisvaszari lőtér célmozgató berendezései. Ha meghibásodnak, ezeket is mj javítjuk. De menjünk tovább a mechanikai csoportnál is sok érdekeset láthat.Egy kis szobába érünk. Hoffman József csoportve

zető fogad bennünket. Az egyik asztalon írógépnél alig nagyobb valami.—i Itt látható az üzem legkisebb esztergagépe — mondja a csoportvezető. — Az, ott a sarokban pedig egy tekercselő gép. Foglalkozunk két-háromszázad milliméteres huzalok tekercselésével is. Itt kizárólag órás műszerekkel dolgozunk. De menjünk le a mechanikai csoport másik műhelyébe. Ott már szabad szemmel is látni,- hogy mit dolgozunk. A földszinten tágas műhelyben hatalmas fúrógépek, esztergapadok vannak.— Itt készítjük azokat a hő- és saválló anyagokat, amelyek a műszereket megóvják a korai elhasználódástól. Most megmutatom az egyik bunkergépünket. Ez egy fogmaró— mutat a csoportvezető egy gépre. —• Ilyen berendezése nagyon kevés vállalatnak van. Jól ki is tudjuk használni, mert a- mellett, hogy a saját szükségletünket kielégítjük vele, más vállalatoktól is kapunk megrendelést fogaskerekek készítésére.Még sokáig nézelődhetnénk a műhelyben, de a szomszédban már vár bennünket Hartstein Jenő, a szabályozástechnikai csoport vezetője.Itt hidraulikus és pneumatikus műszerekkel foglalkoznak.— Mi végezzük azoknak a berendezéseknek a javítását, amelyek nem villamosenergiával működnek— mondja Hartstein Jenő.— Hozzánk tartozik az tizem valamennyi nyomásmérő gépének, vízórájának karbantartása, de itt történik a műszerek papírcseréje is. Talán kevesen tudják, hogy a pneumatikus műszerek sűrített levegővel való ellátását külön kompresszorral biztosítjuk. Foglalkozunk fajsúly- és szintmérőkkel is, hozzánk tartoznak a darabos anyagok adagolását szabályozó berendezések javítása is.— Aztán itt vannak a műszerszekrények. Ezekbe a nagy darabokra úgynevezett szabályozó köröket építünk be. A különböző anyagok megfelelő adagolását biztosítjuk velük.— Egy-egy ilyen szabályozó körnek az ára átlagosan 120 ezer forint. Az alkatrészellátás bizony nem a legjobb, fgy akadnak nehézségeink is, de, ha másképp nem megy, saját erőnkből megoldjuk ezeket. Az utóbbi években nem egy újításunk került alkalmazásra.Távozóban az Ércdúsító üzem lüktető életét figyelem. És most értem meg csak igazán, mennyire fontos, hogy ez a rengeteg műszer és szabályozó berendezés kifogástalanul működjön.
N. G.
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Gyermekfesztivál 1979
A rendezvények 

részletes programja

kerékpár. -12 éveseknek)

Mint azt lapunk előző Mecseki Kultúrpark számában közöltük, a Me- Közlekedési parkjábancseki Ércbányászati Válla- g45 órakor: A Gyárvá- lat szakszervezeti bizottsá- rosi Általános Iskola fúgának kezdeményezésére vószenekarának térzenéje, június 3-án, vasárnap gyér- 9 órakor: Óvodai közle- mekfesztivál lesz Ujme- kedési park ünnepélyes csekalján. A rendezők megnyitása.egész napon át szórakoz- 9,20 órakor: Rollervertató és ismeretterjesztő seny (4-6 éveseknek), programokkal várják a vá- H órakor: Ügyességi és rosrész gyermek és felnőtt s^abályossági lakosságát.„ . ,, 14 órakor: Városi közle-A fesztivál szervezői a kedési-tájékozódási ver-MÉV szakszervezeti bizott- seny (12—14 éveseknek) sága és a Ságvári EndreMűvelődési Ház. A ren- MECSEK ÁRUHÁZ dezvénysorozat lebonyolí- k^ÖTT FELÁLLÍTOTT tását szervezetek és intéz- SZÍNPADON mények egész sora támo-gatásával garantálja: így . 51’3® /r^5'?r:1. a Baranya Megyei Nép- ház Xítéz Bászl0- A B°b/1o művelési Tanácsadó, a Ba- ta Babegyuttes műsora (3 ranya megyei Közlekedés- 12 éveseknek), biztonsági Tanács, a MÉV 44,20 órakor: Térzenét KISZ-bizottsága, a Pécsi ad a MÉV fúvószenekara. Munkás Sport Club, a Me-cseki Kultúrpark, az Uttö- ?4 40 orakor: Az Úttörő- és Ezermester Bolt ™ es Ezermester Bolt es Vállalat, az Ifjúsági Tu- a Mecsek Áruház gyer- risztikai Szolgálat és aBa- mekruha divatbemutatója, ranya megyei Vendéglátó 17 órakor: Meseszínház. Vállalat Olimpia Étterme. Nagy akarok lenni. Gyer- Az alábbiakban közöljük mekmusical. a Pécsi Nem- a fesztivál helyszínek sze- zeti Színház műsora, rinti részletes programját: 18 ’órakor: A Karikás Frigyes úti Általános Iskola táncegyüttesének műsora.A SÁGVÁRI ENDRE 
MŰVELŐDÉSI HÁZ 
NAGYTERMÉBEN10 órakor: Ifjúsági 18,45 órakor: A Mecsek Táncegyüttes és a 39-es és dandár úti Általános Isko- gyermekkönyv kiállítás, la táncegyüttesének műso- Modellező kiállítás. Termé- ra.szetvédelmi gyermekraj z-kiállítás. Nemzetközi állat- AZ OLIMPIA ÉTTEREM kerti plakátkiállítás. Meg- TERASZÁN nyitja: Vér László megyeiúttörőelnök. 8 órától 20 óráig: Tejbár.10,15 órakor: Meseszín- 43 órakor: Meseszínház, ház. Csodák és furcsasá- Hol volt, hol nem volt... gok. Sólyom Katalin és a váradi Hédi gyermekmű- Szélkiáltó együttes műsora. sora20 órakor: Mindenütt csak kék az ég. Váradi A salakos labdarúgó-Hédi előadóestje (felnőt- pályán és a Ho Sí Minhteknek). Belépődíjast ParkbanSágvári Endre Művelődési 15,10 órakor: Térzenét Ház és az Olimpia Étterem ad a MÉV fúvószenekar.
közti terület 15,20 órakor: Modellezőbemutató, go-kart bemu-6 órakor: Sátorverés, ke- tató- sárkányeregető-ver- ramikusok, gyékény-, sás- sen”-szövő, mézeskalácsos, 15,30 órakor: Labdarúgókönyvárus fogadása. Űttö- villámtorna 10—14 évesek- rő és Ezermester Bolt, If- nek, nevezések iskolánként, júsági Turisztikai Szolgá- öltözőt, fürdőt a PMSC lat bemutatójának összeál- biztosít.Btása' 16 órakor: Homokvár-8 órakor: Népművészeti építő-verseny (3—7 évesek-játékvásár, bemutatók. nek).9 órakor: A Szélkiáltó 16 órakor: 11-es rúgásegyüttes műsora. Katzirz Bélának.9,45 órakor: A Gyárvárosi Általános Iskola fú- »H EMELETES” ELŐTTI vószenekarának térzenéje. TÉRórakor: Csizmadia10,30Sándorműsora, , 13 órakor: Tematikusenekes aszfai(rajz-verseny. Témák: Béke, barátság, gyermek; A gyermek a családban; A gyermek a közlekedésben.
Ságvári Endre Művelődési VIláz Pinceklubjában rendezvények döntőtöbbségét cső esetén is15 órakor: A Karikás megtartják a Ságvári End- Frigyes úti Általános Is- re Művelődési Ház nagy- kola szabadidős kiállítása, termében, a MÉV Központ Közreműködik: Orsós nagy tanácstermében és azGyörgy pol-beat énekes. Olimpia Étteremben.

pol-beat
14,30 órakor: A MÉV fúvószenekara térzenét ad.

NEMZETKÖZI GYERMEKÉV

A Ságvári Endre 
Művelődési Ház, 
az Ifjúsági Ház 
és a Komarov Kertmozi 
júniusi programjából

Épül az újmecsekaljai piac

Itt mindent megkap
a vásárló

dék, a földre terített új-

nár Bertalan feketeöves ka
rate-edző bemutatója.

14- én: Tuczal discó.
15- én: Danyi discó és Boncz 

Géza humorista előadói estje.
Ságvári Endre Művelődési Ház ,fjűságl Ház

4-én 1G órakor: Szépség a 
kapcsolatokban címmel elő- , .
adás. (Munka és művelődés 
programja.)

Hétfői napokon a fiatalok 
szervezett pszicholó

giai előadás 15,30 órakor a fsz. 
kisklubban. Konzultánsok:

7-én és 14-én 16 órakor, szilagyi Jánosné, Zilahi Er-
Munkásakadémia. Az űrkuta- zsébet, sípos Miklós, 
tási eredmények gyakorlati
hasznosítása. TIT előadás. Hírlapozó

7-én 18 órakor: Tengerek,
hegyek, Alpok, Szasz-Svájc. Naponta 13-18 óráig, csütör- 
Meteóra-sziklavilág - színes tökön 9-12 és 13-18 óráig 149 
dia. (Szolgáltató üzem részére.) féle magyar, 30 külföldi ú|- 

z, Tizrin, viiv- Ság és folyóirat áll az érdek-12-én 17 órakor: Móricz zsig- rpnáplvp,Aqxrpmond élete, munkássága. Mó- lödok rendelkezésere. 
ricz 100. születésnapjának em-
lékére előadás. Előadó: Arany *“ IKUZ1
Tóth Tibor. Utána a Ságvári 3_an 14 órakor: A kis ma
nyitott színpadának műsora és nók furulyája (belga—francia); 
vetélkedő. (Munkásszálló.) ig órakor: ABBA (svéd—auszt-

14-én 15,30 órakor: Vetélke- rál). 10-én 14 órakor: Ballagó 
dö. (EDU részére.) Wő (magyar): 16 órakor: A

18 órakor: Románia, erdélyi ménesgazda (magyar), 
városok. Diavetítéses előadás.

14-én 18 órakor: Kiállítás. IH-galerta
A Puskin Művelődési Ház Dokumentum címmel Kere- 
képzőművészeti szakköre ki- kés Gábor és Szerencsés Já- 
állításának ünnepélyes meg- nos fotókiállítása. Megtekint- 
nyitása. Megnyitja: Pandúr hető naponta 14—22 óra között. 
József festőművész. Megte
kinthető: vasárnap kivételével Szélrózsa klub
mindennap 15-20 óráig. (Pin-
ppvniéria i A klub a nyári hónapokra

An ,1* - • kiköltözik az IH-ból. Havonta
szfbó-vaÓrróP tanfolyam 17 órai egy est,a»kbanb*^*»y-H^tt

órakor. Csütörtök: szocialista 10-én 18 órától: Délszláv-est 
brigád klubest 18 órakor. Va- az Ifjúsági Parkban. Ezzel az 
sárnap: discó műsor 18-22 esttel nyílik a Szélrózsa klub
óráig. nyári nemzetiségi műsorainak

sorozata.
Ifjúsági Park Közreműködnek: A mohácsi

1-én: D. Molnár György dis- gyermektáncegyüttes és zene- 
có. Vendége: Bródy János, a kar, Kovács János felsőkan- 
népszerű „Tini”, a Fonográf őai okannas, Gadányi Pál tót- 
psvüttps tasia újfalusi dudás, Győry Emil, a

„ , x x,xi. rxt-x,.. t x^,ia Pécsi Nemzeti Színház Jászai-2”^n 18 órától. Király László djjas művésze, a Baranya 
disco. Táncegyüttes. Vujicsics-emlék-

3-án: Az EAST együttes kon- műsor, táncház, népművészeti
certje és Király discó. 

4-én: Brunner discó. 
Tuczal discó.

vásár. Műsorvezetők: a Ma
gyar Rádió pécsi stúdiója dél
szláv szekciójának és a Ma- 

Só “Sás discó gyar Televizió Pécsi körzeti 
melvnek keretében stúdiójának munkatársai. A 

P„ d a um„„ cSsl? melegkonyhát a MILAN Fala- egy Body Building Show (test- ő 5 S20fgáltaya. Beiépő: 10 építéssel kapcsolatos) bemuta- “•‘uieauaija. ncxpu.
tó és filmvetítés lesz. Iorl ’’

8- án: Brunner discó.
9- én: Az ANONYMUS együt- Bridzsklub

tes játszik és Tuczal discó. ,
Az együttes 1967-ben alakult, T.??áius 23"á„n Hri^^kiiíhia8 a 
de mint nagyzenekar, a je- 4£ju,sag4 Hóí.„íy4tlz5kx!íl> a.' 
len felállásban 1972 óta ját- íax"fol£a,? A^kor indul’ Je- 
szanak. Hangszerek: dob, ?án 17,30 ,°£ak°r Jf-
basszusgitár és billentyűs az IH lrodájá-
hangszerek. Felléptek: Finn- ban naponta 13 17 óráig, 
országban, Dániában, Norvé- „omarov Kprtm„7i giában és az NSZK-ban. Bu- Komarov Kertmozi 
dapesten a Műszaki Egyetem az előző évekhez hasonlóan 
Várklubjának házigazda zene- iSmét megnyitja kapuit a Ko- 
kara. stílusuk a Smokletól a marov Kertmozi. Az első elő- 
Boney M-en keresztül minden adás június 7-én 20 órakor 
olyan stkerszám, amit a kö- lesz.
zönség szeret, néhány saját
számmal fűszerezve. 7—8-án: ABBA (svéd—auszt-

10- én: Szélrózsa klub - dél- rál); 9-10-én: Az erőd (ma-

6- án
7- én 

műsora.

szláv-est. 
ll-én: Brunner discó.
13-án: Éliás discó és Mol-

gyar): 11-13-án: Kétezeregy,
űr-Odüszeia (angol); 14-15-én: 
A fejnélküli lovas (szovjet).

Színházi előzetesJúniusban zárja az évadot óta hiányolták a pécsi szín- a Pécsi Nemzeti Színház, házkedvelők. Ezt a jogos Bemutatóra már nem ke- igényt elégíti ki június 16- rül sor. Mégis ritka cse- án és 17-én a Madách Szín- megét ígér június a szín- ház vendégjátéka.^ Hamlet házrajongóknak. szerepét Iluszti Péter ala-A drámairodalom egyik kítja. A főbb szerepekben legnagyobb klasszikusa, még Haumann Pétert, Pso- Shakespeare Ilamlctje ke- ta Irént és Mensáros Lász- rül színre. A darabot rég- lót láthatjuk.

Nyugodtan elmondhatjuk: Urán vár os szeme rajta volt. Akii csak tehette elsétált a Hajnóczy utca felé, megnézni ahogy a romokból újjászületik.. Az év s^gpapirokon portékáikat nap idejárok. 1957 óta la- végén de meg ez ev ele- kínáló asszonyok. Ahogy kom itt a Hajnóczy utcá- jen igen siralmas látványt teltek a hónapok — ne- b„„ ío.nyújtott a szetroncsolt bo- künk> vásárlóknak lassan ban> m°ndhatnam úgy is.—, úgy bontakozott ki az a kapuból egyenesen a új piac képe, melyet a vá- piacra lépek. Itt mindig rosi tanács megbízásából a meg tudtam venni azt, a- Szentlőrinci Költségvetési mit akartam és ráadásul Üzem tervezett es kivite- . .lezett. a közel 2500 négy- mindlg szcpet' frlsset kap_ zetméteres területen a 8 tam. Hogy mit várok az elárusítóhelyes pavilon újtól? Jaj, édes istenem, mellett, fedett csarnok, Nagyobb vá-kozületi elárusító helyek, las7tékot olcsóhb zrakat szociális létesítmény került iasz4eKO4> olcsóbb arakat, megépítésre. Piaci körsé- De, ha már az újról bétánk egy hónappal az át- szélünk, van egy kis prob- adás előtt készült. léma: én úgy látom, hogyA piac ellátását két ma- kicsi lesz, kicsik ezek a szék (zöldség, gyümölcs), pavilonok. Kicsi az eladó- egy ZÖLDÉRT-bolt, egy tér, kicsi a raktár. Hovátsz-bolt, kb. 200-250 kis- tesz‘k ™atd a kereskedők,__ . . , ... az árut? Egymás hegyere,kertes termelő biztosítja határa? összenyomott, tö- majd. Nem hiányzik alán- redezett áru meg kinek gossütő, a pecsenyés, a kell? Ha meg kevesebbet halárus sem hoznak, akkor pillanatokalatt elfogy, mert jönnek P. Zs. Hosszú ideje árul jde vásárolni még a itt, szinte név szerint is- belvárosból, meg a Kertmeri a vevőket. Tudja: ki, városból is.mikor, mit főz, mire van H. K.-né: — Szeretek szüksége. idejárni vásárolni. Szerin-

— Van olyan vevőm, aki tem ez a legjobban ellá- maga szereti kiválasztani tott Piac, itt a legnagyobbaz árut mée n krumnlit az áruválaszték. Most pa- az aiut, meg a krumplit lántáért> gyümöicsért jöt. is egyenként ralija a zacs- tem, mindent sikerült meg- kóba. Ezért piac a piac, vennem.nem igaz? Van, aki rám. , ,, ’ , . K. I.: — Tíz éve járokbízza a válogatást, tudja, ., , .,, , ’ ■> > lde rendszeresen, amithogy soha nem csapom be, a szép alá nem teszek romlottat. Arra mindig gondosan ügyelünk, hogy nálunk csak szépet, jót kapjon a vevő. Rengeteg energiába kerül, járjuk az országot a pesti Bosnyák tértől Makóig, Szentesig és

nem kapok meg másutt, az itt biztosan megtalálható. Meg aztán, nem tagadom, a piac hangulata is vonz, elnézelődöm, kicsit alkudozom és elbeszélgetek az ismerősökkel.B. J.-né: — Én a bel-még sorolhatnám tovább, városban dolgozom és hacsak így lehet megtartani zafelé rendszerint bevásá-a kuncsaftokat,— Sajnos —mi lehet az oka —, a baranyai téeszek nem jelentkeznek megfelelő mennyiségű primőr áruval, a vásárló viszont keresi, elvár-

rolok. Ide inkább csak a tudom hétvégeken járok, de azértfigyelemmel kísérem az építkezést és várom az átadást. Kicsit drágábbnak találom a többi piachoz viszonyítva, de itt mindigja. hogy februárban legyen meg tudom venni amiértsaláta, paprika. Hogy vá- Jottem’ És inkább pár fo-rom-e az átadást? Hát, vá- rinttal többet fizetek.rom, várom, csak... no, Késő délutánba hajlik azde erről inkább nem be- idő, lassan elfogynak azSZ^'f ia -a o -a- • áruk> kikerülnek a ládák, Del felé jár az idő es a , ..................piacon még teljes a nagy- 144 mdr soprogetik a üzem, jönnek az „elkésett” lehullott szemetet. Zsákok- vásárlók. Ök is szép, friss ba kerül a megmaradt sa- árut keresnek. paprika> összeszámol-B. I.-né: — Amióta lé- iák a bevételt. Kiürült a tezik a piac, én minden- piac.
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A vállalat kiváló brigádja Vizsga Jubileumi program

Vállalatunk beruházási osztályának megrendelésére a Szolgáltató üzem öntödéiében Forramat 20-as típusú, NDK gyártmányú gépen leformázott csilleütközőbak mintáját rendezi Mátyás Nándor és Garai Ede formázó. Képünkön jobbrólKruppa Antal művezető.nagycsarnok előtti folyosón ismerőssel találkoztam.Nincs itt — szólt nevetve a kölcsönös üdvözlés után. — Kicsoda? — kérdeztem értetlenül. — Hát, nem Dzodzosz Sztávroszt, az olvasztárt keresed? Kiváló munkáért miniszteri kitüntetést kapott. Megérdemelte, mert ragyogó szakember. De, ha nem, hát nem. Szóval?— Azért helyben vagyunk, mert brigádjáról, a
Ugyanakkor géppuskára emlékeztető hangon kattogni kezdett a gépi formázó. A ki tudja hány de-Gábor Áronról szeretnék cibeles hangerővel dolgozó jelent többet egy pissze- bpszélgetni a brigádveze- gé a kiáltott keresztnevet néssnél. Herget András pár tővel — mondtam ki jö- o1 éve beadott újítása vi-vetelem célját. — Az le- sóhajtássá nyomta el. Az szont ugyancsak jeientős- hfct, de Biró János délutá- utolsó betű, az r épp, hogy nek mondható. Több mint hős. Más nem lesz jó? — a fülemig eljutott. háromszáz-ezer forint megkérdezte, s ezzel megin- takarítást jelentett az ü-uult az öntödei csarnok Nem hallotta meg zemnek a döngölőmasszá-bejárati ajtajához; summázta üvöltve a tényt Val faipcsolatos javaslata.A csarnokban pár perce ismerősöm —, igaz én is Azzal béleljük az öntőüstehettek túl a csapoláson, elmondhatom, hogy 1973- tót. Előtte ez import Az öntők a formákba ban öntő-formázó szakmá-- fehéren izzó ^an orszagos döntőnacélt. Kísérőm a kezembe , ... , , .. ...nyomott egy nézőkét. A harmadik helyezett lett. szememhez emeltem. Az Most viszont meós.3g“, & vStóStt A 6éi» ,otmízó elcsen-Az ősbb még vakító ;S- J6k°r. mert mSr közös a por, dotelyam olyannak tűnt, egy papírzsebkendőből haj- egy emberként vállalják a fogattunk magunknak fül- g°.n^°^?s’. Ennek is kö- . .. . m x , , szonheto, hogy az öntöde—U.Z.WSÍU1 mao. dugÓt A munkások kony' 1978-ban a krónikus létiát ilyenkor Megaztán, a nyen morogtak — rak számhiány ellenére meg- színiáték rconnet sem eitf tünk —, hiszen öklömnyi emelt tervfeladatát is tel- teár ámulatba Bilsom-vattákkal voltak Jesíteni tudta.A darus dudált. Fele- „felszerelve”,teulte az öntőüstöt, majd Az öntést befejezték, leiméterrel arrább egy má- Kruppa Antal a műveze- pk forma előtt óvatosan iroda felé indult. Is- f teét leengedte. A valaha merősöm elköszönt, mond- ^hér, azbesztruhába öltő- ván, eleget szólt a brigádot emberek gyorsan, de rói. Különben is. Nem itt „lztos kézzel öntötték a dolgozik, s mint mondta:— Jó lesz vissza mennem a helyemre, mert a főnök leharapja a fejemet.Ebben maradtunk, ő el- , Aki az öntést irányít- csörtetett, én a művezetője. brigádtag, Kruppa An- höz mentem. Az irodában művezető — szólt ki- már az asztalnál ült és az rom —, vele is beszél- öntés adatait írta fel egy uetsz. az ott Gémes Sán- kartonra.

teint vihar után a délutá- ni égbolt. Kékeslilának. A szakember biztosan mást

—vv/j. Készéitermalyukba az acélt. Az hyelte, nyelte, s mikor teegtelt, izzó tócsa keletkezett a lyuk fölött.
/V.Z. Uut 0<UIte>r, itt a gépnél meg Má- _ Ez ma már a máso- 'Vás Nándor, ők forrná- dik öntésünk volt — szólt tek, velük is szót vált- miközben erőteljesen keltetsz. De, ha a nőpoliti- zet rázott —, a Beremen-könak vagy a híve, fent a di„c®me"tn!.ű^k ..és, a, ,,, , x-i erőműnek ontottunk koz-ban megtalálod Motil faipáncélt, köpenypáncélt,J’tegdolnát. Ő is már vagy páncélbetétet és más egye- uzenkét éve a brigád tag- beket.ta- — A brigád életében- Ott jön Bán Gábor. n£^y esemény - amelyre^óljak neki? -, s választ történt.e? _ kérdeztem, te várva nagyot kiáltott más irányba terelve a be- 

• i... r! szélgetést.

Keller Gábor felvétele
Gábor Áronról,
rézágyú nélkül

— Nagy? Ki tudja, meg kellene kérdezni a többieket. Ami nekem esetleg annak tűnik, lehet, hogy a munkatársaimnak nem

Előtte ez import a- nyaggal történt.A Gábor Áron öntő-for- mázó szocialista brigád tizennégy éve osztozik a jóban és a rosszban. Megosztják a munkát, ráadásul három műszakban. Kö-

Veress Tamás
„Tiszta udvar - 
rendes Ház”

Talán furcsának hangzik ez rülnek a nyilvánosság elé és 
a cím, de átvitt értelemben a hónap végén átlagszámítás 
megfelel a valóságnak. A II. alapján történik a végső sor- 
sz. bányaüzemi 21-es Ifjúsági rend eldöntése.
szocialista brigád kezdemé- A körletvezetés anyagilag 
nyezésére és felhívására az I. elismeri a győztes csapatokat, 
körlet vezetésével egyetértés- melyek két kategóriába van- 
ben, a termelő csapatok kö- nak osztva. A vágathajtók és 
zött Munkahelyi rend és a feltöréshajtók az egyikbe, a 
szerszámok, gépek állapota fejtési csapatok a másikba 
címmel verseny kezdődött. tartoznak.

A verseny célja, hogy az Bartos István körletvezető 
eddig tapasztalható kisebb-na- nagyon jónak tartja a kezde- 
gyobb rendetlenségeket meg- ményezést, amit mindenkép- 
szüntesse, vagy legalábbis va- pen folytatni kell. Az eltelt 
lamely mértékben csökkentse, két hónap alatt nem ugrás-

A felhívást követően az I. szerű a javulás, de eredmé- 
körleti bányamérőket kérték nyel már láthatók. Az is igaz, 
fel, hogy vállalják el az érté- hogy nem vált még általános
kelést. Figyelemmel kísérik a sá a munkahelyi rend. A ter- 
munkahelyi rendet, a biztosító melési tanácskozáson elhang- 
elemck, a robbantó anyagot zott nyilatkozatokból is ez de- 
tárolő ládák, kannák, szerszá- riil ki.
mok helyzetét, rendezettségét, A felhívás egyébként az 
a Járóosztályok állapotát stb. egész üzemhez szólt. Sajnos 
Lényeges, hogy a szerszámok más körletek még nem csatla- 
és gépek hogyan vannak kar- koztak a kezdeményezéshez, 
bantartva, milyen a külső ál- pedig mindenképpen hasznos, 
lapotuk. Ezek a szempontok a rendbentartott környezet
határozzák meg a csapat pont- ben „jobb Ízű a munka”, 
számát. A pontszámok kike- HERR JOZ9EF

és
vetélkedő

Május 4-én a III. sz. bányaüzem KISZ-szervezete vetélkedőt rendezett a gyermekév alkalmából, melyen az üzem által patronált három iskola — a kővágószőlősi, az Anikó utcai és az Acsády utcai Általános Iskola — tanulói vettek részt.A vetélkedő kettős feladatot látott el. Egyrészt a pajtásoknak egy vidám, játékos délutánt jelentett, másrészt a vetélkedő elméleti tesztjeinek értékelésénél az ifivezetők éves munkája volt lemérhető.A vidám versengés a MÉV nagy tanácstermében kezdődött 14 órakor. A pajtások őrsönként foglaltak helyet az asztaloknál. A nagy zsibongást Franyó József játékvezető szavai szüntették meg, aki bemutatta a zsűrit, melyben helyet foglaltak a III. sz. bányaüzem politikai, gazdasági és társadalmi szervezetek vezetői, a vállalati KISZ-bizottság titkára és a Magyar Úttörők Szövetsége Pécs városi elnöke.A vetélkedőn a tesztkérdések és a vidám játékok követték egymást, a kérdések összeállításánál az volt a fő cél, hogy felmérjék az ifivezetők által ösz- szeállított anyagból az úttörők mit tudtak elsajátítani. A kérdések a KISZ- élettel voltak kapcsolatosak: szervezeti felépítés,szervezeti szabályzat, KISZ elődei stb. Minden totó után vidám játék következett. Volt kosárlabda, tévéfoci, célbadobás, pecá- zás... Az öt órán át tartó verseny végig pergő és fegyelmezett volt. A 150 úttörő és számos segítő egy tartalmas, szép délutánt mondhatott magáénak. Vetélkedőről lévén szó, a következőképpen alakultak a helyezések: 1. az Acsády utcai, 2. a kővágószőlősi, 3. az Anikó utcai Általános Iskola. A díjazásnál a felhasznált játékok kerültek szétosztásra.A gyermekévben, de utána is szeretnénk minél több, hasonló vidámságé, pajtással találkozni!Baumann József

a gyermekév alkalmából
Idén ünnepli 25 éves fenn

állását a pécsi Szabó István 
Uttörőház. A negyedszázados 
évforduló és a nemzetközi 
gyermekév alkalmából május 
6. és 15. között jubileumi 
programot állított össze az 
Uttörőház vezetősége.

A rendezvénysorozat tulaj
donképpen már a május else
jei sétatéri gyermekmajálissal 
kezdődött.

Május 6. és 14. között a Ne
velők Háza klubtermében az 
Uttörőház bélyeg- és vasút- 
modellező szakkörének bemu
tatóját tekinthették meg az 
érdeklődők.

Ugyanebben az időben az

Tervek, elképzelések

Szabad idő központ 
feltételes módban

A Ságvári Endre Művelődési Ház új szárnyának átadásával, tovább bővülnek a szabad idő kulturált eltöltésének lehetőségei. Az új épület azonban nemcsak a szervezett programok számának növelését teszi lehetővé. Tehermentesíti majd a Pinceklubot és az új közösségi terek felszabadulásával lehetővé válik itt egy úgynevezett szabad idő központ létesítése.Felkerestük Zsikó Já
nost, a művelődési ház igazgatóhelyettesét, hogy tájékoztasson bennünket a Pinceklubbal kapcsolatos tervekről, elképzelésekről.— A vállalati művelődési bizottság és a szak- szervezeti bizottság felkérte a művelődési ház vezetőségét, hogy készítsük el a szabad idő központ funkcionális tervét — mondja Zsikó János.— Először talán azt kellene tisztázni, hogy mi is az a szabad idő központ. Funkciójában — csakúgy, mint a művelődési ház — a szórakozást, művelődést, pihenést szolgálja. Formailag azonban másképp. Míg a művelődési ház tervezett, zárt programok keretében elsősorban a nevelést szolgálja, addig a szabad idő központ kötetlen, spontán szórakozást nyújt, ahová bárki betérhet.

— Hogyan látja a Pin
ceklub jelenlegi helyzetét 
és mennyiben lesz más, ha 
megvalósul a szabad idő 
központ terve?— Az itt működő ifjúsági klubról most nem beszélek. Egyrészt azért, mert a Pinceklub keretén belül önállóan működik és úgy tervezzük, hogy az önállóságát a jövőben is megőrzi. Másrészt azért, mert a tevékenységéről csak a legjobbakat lehet elmondani. A Pinceklub többi helyiségével már más a helyzet. Tavaly két alkalommal végeztünk felmérést a látogatottságról. Száraz adatok helyett any- nyit, hogy az idejáróktöbb mint fele nem vállalati dolgozó. Ez nem volna baj. A probléma az, hogy olyan egyének is járnak ide, a- kik rossz értelemben vett „hírnevet” szereznek a Pinceklubnak; így aztán nem csoda, hogy amikor

Ifjúsági Ház Ml világunk cím
mel a művészeti szakkörök 
kiállításának adott helyet. A 
nagysikerű bemutatók az Ut- 
törőházban végzett színvonalas 
szakköri munkáról tanúskod
tak.

Végezetül, május 14-én Gyer
meklánc címmel a Városi 
Sportcsarnokban játékos, mű
soros délutánt tartottak a gye
rekek részére.

Ez a program volt a hiva
talos megnyitója annak a ren
dezvénysorozatnak, amelyet a 
nemzetközi gyermekév alkal
mából tartanak szerte az or
szágban.

felmérést készítettünk, arra a kérdésre, hogy a szülők elengednék-e gyermekeiket délutánonként a Pinceklubba, kilencven százalékuk nemmel válaszolt. Az igazság az, hogy, aki ide befér, az az otthoninál rosszabb környezetben, meghatározhatatlan társaságban, magára hagyatva tölti el az idejét —< sok esetben ivással. A magára- hagyatottságot úgy értem, hogy az ég világon senki nem törődik vele, nincs semmi, ami felkeltse az érdeklődését.— Ahhoz, hogy itt szabad idő központ létesüljön, elsősorban jobb légkört kell teremteni. A belépés feltétele tagsági könyv volna, vállalati dolgozónak évi húsz, idegeneknek hatvan forintért. A terveink alapján tévészobát rendeznénk be, új játékokat vásárolnánk, lehetőség nyílna hírlap- és folyóirat-kölcsönző létrehozására is; Szervezett programokat a nagyáruházak vásárlási tanácsadásán kívül nem tervezünk. a szabad idő központ tehát a szolgáltatások terén nyújtana jóval többet. mint a jelenlegi Pinceklub.
— A szabad idő köz

pontról meddig kell felté
teles módban beszélni?— Ezek egyelőre még csak tervek. Megvalósításuk alapvető feltétele a művelődési ház új szárnyának átadása. Realizálásában szükséges a vállalat gazdasági, társadalmi vezetésének jóváhagyása és támogatása. Ha mindez megvan, akkor már csak a személyi feltételek megteremtése szükséges. Egy ilyen szabad idő központ fenntartásához legalább négy dolgozóra lenne szükség. Nem népművelőkre gondolok. A vállalatunknál alkalmazott rehabilitált dolgozókról lenne szó; Velük megoldott volna a portás, a játékkölcsönző, a hírlapok, folyóiratok, könyvek kiadását lebonyolító személy és a karbantartó kérdése. Tudom, hogy kevés az üzemeiméi a nélkülözhető dolgozók száma, de talán vállalati összefogással meg lehetne oldani ezt a problémát Is — fejezte be tájékoztatóját Zsikó János. Nógrádi Gábor
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Autós—motoros harcitúra

Nagyszerű verseny volt

Az eredményhirdetés pillanatai. Ruppert József (IV. sz. bányaüzem) veszi át a díjat Mészáros Istvántól, a vállalati KISZ-bizottság titkárától.
A MÉV KISZ-bizottsága és a IV. sz. bányaüzem KISZ-vezetősége szervezésében került lebonyolításra május 5-én a győzelem napja tiszteletére rendezett harcitúra.A rajtnál (MÉV Központ) 44 gépkocsi és 4 motorkerékpár várta indulását a hét akadállyal nehezített útvonalon. Az ez évi versenyen a Mecseki Szénbányák tíz csapata is részt vett. Az első versenyzőpár
HÍREK

A HARKÁNYI Közös Községi 
Tanács 200-300 négyszögöles 
nagyságú, zártkertnek minősü
lő parlagterületeket ajánlott fel 
megművelésre, 50 éves bérle-

■ ti Időtartalommal. Az érdek
lődők a diósvlszlól tanácsi ki- 
rendeltségen részletes felvilá
gosítást kapnak a bérleti fel
tételekről.

A
IGAZGATÓI utasítás készült a 
társüzemi szolgáltatás 1979. 
évi egységárairól. A gépkocsi- 
szállítás, energiaellátás, tele
fonköltség, fűtés, szellőztetés 
stb. egységárak a költségter
vezést, Illetve a gazdálkodást 
könnyítik meg.

A
KGST munkabizottsági ülésen 
vett részt Csehszlovákiában 
Stocker Lajos üzemegység
vezető, a NIM küldöttség tag
jaként, s beszámolt a napi
renden szereplő téma kutatási 
eredményeiről.

A
A MÜLT hónapban vágatblz- 
tosltásl kísérletek kezdődtek a 
IV. sz. bányaüzemben Celta- 
mln nevű műanyag és üveg
szál keverékkel. A kísérleti 
munkában osztrák és francia 
szakemberek is részt vettek. 
Az első tapasztalatokat az ér
deklődő társvállalatok szak
embereinek bemutatjuk.

A
VÁLLALATUNK koncert fú
vószenekara május 18-án sike
res hangversenyt adott Buda
pesten a Fegyveres Erők 
Kultúrotthonában. A hangver
senyt a Magyar Néphadsereg 
központi zenekarával kötött 
együttműködési szerződés
alapján szervezték, s viszo
nozták a budapesti zenekar 
múlt évi pécsi szereplését. 
Zenekarunk május 22-én a 
Magyar Rádió 22-es stúdiójá
ban blokk-felvételen szerepelt, 
ahol három számot vettek fel.

A
AZ ELSŐ negyedév folyamán 
a vállalati betegellenőrök 430 
beteget ellenőriztek. A tapasz
talt szabálytalanságokat meg
vizsgálták, s ennek alapján 29 
dolgozónál összesen 115 nap 
táppénzt vontak meg.

7,30 órakor rajtolt, melyet 5 percenként követett a többi csapat, menet közben politikai, sport- és kulturális kérdésekre kellett válaszolni a versenyzőknek.Az első ügyességi feladat Bakonya—IV. sz. bányaüzemi útelágazásnál légpuska-lövészet volt, ezt követően a bakonyai erdészház következett, ahol gránát célbadobás volt a feladat. A hetvehelyi vasúti átjáró előtt előbb cél- badobásból, majd célbarú- gásból bizonyíthatták ’ a versenyzők ügyességüket. Jó . erőfelmérésnek bizonyult a súlylökés és a tíz méter hosszú kötéltraverz leküzdése.A 42 kilométer távolság megtétele után magyarhertelendi célba érkeztek a csapatok, ahol zászlókkal tarkított ügyességi rutinpályán a gépkocsivezetőké volt a főszerep. A feladat végrehajtása során a látványosság mellett jó futamidőket mérhettek az időmérők a három géposztályban.
Az 1979. évi győzelem napi 

harcitúra eredményei:
Autós kategóriában: 1. Kis- 

laki Tibor (II. sz. bányaüzem) 
Raposa János (Mecseki Szén
bányák); 2. Bugyik János 
(Szolgáltató üzem), Morvái 
Nándor (Szogláltató üzem); 3. 
Balogh László (Szolgáltató ü- 
zem), Császár Árpád (Szolgál
tató üzem).

Motorkerékpár kategóriában:
1. Garai Tamás (III. sz. bá
nyaüzem), Kovács István (III. 
sz. bányaüzem); 2. Varga 
Miklós (IV. sz. bányaüzem), 
Bábics László (IV. sz. bánya
üzem); 3. Gergál József (IV. 
sz. bányaüzem), Vörös Valé
ria (IV. sz. bányaüzem).

SOLTY LÁSZLÓ

SZMT KupaNapvilágot látott az SZMT Kupa 1979. évj versenykiírása, amely több módosítást tartalmaz. Az új kiírás értelmében az első forduló után nem lesz vigaszág; mérkőzés a vesztes csapatok részére. Egyenes kieséssel indul a bajnokság, majd a legjobb 8 csapat két csoportban körmérkőzést játszik.A MÉV sportbizottsága megküldte a nevezést, ezek szerint a Központ, Anyagosztály, Kis.-kut., ÉDÚ, Kutató-mélyfúró, Szolgáltató „A”, Szolgáltató „B”, III. üzem, II. üzem „A”,II. üzem „B”, IV. üzem és a Klub csapata rajtol június elején a továbbjutásért.

Lövészet: Az EDO vezetRég hallattak magukról az Ércbányász lövészei. Most a fegyverek ropogása megtörte a lőterek csendjét, megkezdődött az idény, s máris képet adhatunk az Ércbányász Kupa első és második forduló eredményeiről.Az első „hadviselés” aIII. sz. bányaüzemben történt, a női mezőnyben a II. üzem csapata 34 kör előnnyel végzett az élen, az ÉDÜ mesterlövői előtt. A vezetők mögött felzárkózva ott találjuk a III. üzem, IV. üzem és a Kutató-mélyfúró csapatát. Leszakadva a Szolgáltató üzem együttesét. Egyéniben Péhlné (II. üzem) 3 kör előnnyel bizonyult jobbnak Lókánéval szemben, míg Benedekné (II. üzem) és Szemlics (IV. tizem) 4 körrel a 3.-4. helyen állnak.A férfi csapatversenyben az ÉDÜ már a rajtnál az élre tört, 118 körrel vezet az első forduló után a II. üzem és 131 körrel a harmadik helyen álló IV. üzem előtt.Ha minimálisan is, de Szénási (257 kör) lőtte magát az élre a többszörös bajnok Szigeti (252 kör) és Tari (248 kör) előitt az egyéni versenyben. Ez történt az első fordulóban és most lássuk a második felvonás eredményeit. A bevezetőt ezúttal is az ÉDÜ csapatával kezdjük, mert a második fordulóban tovább növelte előnyét és a két forduló összesített ered
Asztalitenisz-bajnokságAz Ércbányász női csa- helyen állnak holtversenypata ötvenszázalékos telje- ben a Vörös Meteorral, sítménnyel befejezte a me- Együttesünkre nehéz mér- gyebajnokság tavaszi for- kőzé-sek várnak. Május dulóját. a csapat hat mér- végén, június elején kerül kőzést játszott, ebből há- sor a listavezető elleni ta- romszor győzött és három- lálkozóra idegenben, majd szór kikapott. Vereséget hazai pályán a szintén jó szenvedett a Komló I. és játékosokat felvonultatóII., valamint a Pécsi S'par- takusz együtteseitől, győzött a Geodézia, Pellérd és a Spartakusz ifjúsági csapata ellen. Vincze Vince, a szakosztály vezetője elmondta, elégedettek a lányok szereplésével, jónak tartják az eredményeket és a jelenlegi harmadik helyüket szeretnék megtartani a bajnokság befejeztével is. Ismerve a mezőnyt, ez nem elérhetetlen cél, sőt az sem, hogy ezüstérmesek legyenek az év végén. Természetesen ehhez jobb játékra lenne szüksége a csapatnak, de ez sem lehet hiány náluk. A lejátszott mérkőzések színvonala jóval az átlag fölött volt, ami azt jelenti, hogy az együttesekben jól képzett, jó tudású játékosok vannak. A bajnokságban most hosszabb szünet következük, de nem így a lányoknál, ök továbbra is edzésben maradnak.A férfi csapat szereplését több siker kísérte. Hat mérkőzésből öt győzelmet szereztek, csupán egy alkalommal szenvedtek vereséget, igaz, hazai környezetben ...Előző tudósításunk óta újabb mérkőzésekre került sor, a Tejipar együttesét 6:3-ra, a PIK csapatát 8:1 arányban győzték le.A 12-es mezőnyben a Vasasi Bányász vezet veretlenül, a mévesek a 2—3.

■ ■

ménye alapján utcahosz- szal vezetnek az erősen feljavult IV. üzem előtt Meglepő viszont a II. üzem mérsékelt eredménye, örvendetes a Kis.-kut. és Kutató-mélyfúró javulása. Egyéniben Szigeti visszavágott klubtársának és átvette a vezetést a második forduló után.Jelenlegi állás a két forduló összesítése alapján. Csapat: 1. ÉDÜ 1507 kör,2. IV. üzem 1302 kör, 3. Kis.-kut. 1190 kör, 4. III. üzem 1170 kör, 5. Kutatómélyfúró üzem 1168 kör,6. II. üzem 1095 kör, 7. Szolgáltató üzem 1022 kör. Egyéniben: 1. Szigeti József 516 kör, 2. Szénási Imre 503 kör, 3. Tari Imre 488 kör (mindhárman az ÉDÜ versenyzői).Folytatódott a női mezőny versenye. A második fordulóban is megtartotta első helyét a II. üzem csapata. a harmadik helyen helycsere történt, a III. ü- zem visszaszorult a negyedik helyre, míg a kutatósok felnyomultak.Egyéniben Lókáné átvette a vezetést, Jozipovicsné feljött a második helyre és az eddig vezető Péhlné a harmadik helyre került.A két forduló összesített eredménye alapján csapatban 1. II. üzem 1017 kör, 2. ÉDÜ 983 kör, 3. Kutató-mélyfúró 944 kör. Egyéniben: 1. Lókáné (ÉDÜ)358 kör, 2. Jozipovicsné (Szolgáltató) 342 kör, 3. Péhlné (II. üzem) 341 kör.K. M.

István-aknát fogadják.K. M.
Labdarúgás

Maradt az else taken hozott döntésNem mindennapi ügy tartotta izgalomban a játékosokat és szurkolókat a közelmúltban. Történt, hogy a Központ 7:3-ra legyőzte a bajnok jelölt Kutató-mélyfúrót. A vesztes csapat megóvta a mérkőzést Lieber játéka miatt. A Bányász Kupa bizottság helyt adott az óvásnak, az eredményt törölte és 0:0 gólaránnyal a 2 pontot a Kutató-mélyfúrónak ítélte. A Központ fellebbezett, hogy Vojtek Aurél tényleges katonai szolgálatot teljesít és így játéka szabálytalan, Ezzel megtörtént a kontra-rekontra csata a két pontért.A vállalati tömegsport bizottság e kérdésben a vállalati jogsegélyszolgálathoz fordult tanácsért. Dr. Kóbor Bélától, a vállalati jogsegélyszolgálat vezetőjétől az alábbi tájékoztatást kaptuk: „Az 1976. évi I. 
törvénykönyv 49. paragra
fusa 5. bekezdése kimond
ja, hogy: ,a hadköteles
munkaviszonya a katonai

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14., vízsz. 23. és 
függ. 26. sorában La Bruyére egyik aforizmáját rejtettük 
el. Megfejtésül az aforizmát kérjük beküldeni a szerkesz
tőség címére 1979. június 10-ig. A helyes megfejtők között 
könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Hónap - oro
szul. 15. Gyümölcs. 16. Szép
tevés. 17. Fejetlen fenol. 19. 
Rádium. 21. T.J. 22. Csomó 
(ford.). 25. Folyadék. 27. Arra 
a helyre. 28. Személyes név
más. 29. Olasz költő. 31. Kézi 
nagyító. 33. B.B. 34. Nagy 
edény. 35. Fedele. 37. Gyulla
dás. 38. Zamat. 40. önkívületi 
állapot. 42. Igekötő. 44. Rádi
um. 45. Kiejtett mássalhang
zó. 47. -ről párja. 48. Pirul. 
50. Európai főváros. 52. Anyós. 
54. Fogoly. 56. K.E.A. 58. Vá
sárol. 59. Lábikra. 60. Rádi
um. 62. JÖVŐ. 65. D.E. 66. Fő- 
szakács. 67. Vízhordó edényt. 
69. Szaglószerv. 70. Argon. 71. 
Szőlőtámaszték. 72. Szövet. 75.
Cérlum. 76. Ereinkben csörge
dez. 77. Az egyik nem. 79.
Nyakbavaló. 80. B.S.T. 81. I.ö.
84. Ismeretlen adakozó névje- Lapunk május 1-i számában 
le. 86. Város Dél-Franciaor- közölt keresztrejtvény helyes 
szágban. 87. Három - oroszul.
89. Mezőgazdasági alkalmazott, megtejtese.
92. Indulna.

Függőleges: 2. Elemi ró- V8rös csillag, ragyogj és tró-
szecskék. 3. Európai főváros nolj, / Mióta ember néz az 
(ford.). 4. Hamisan játszik. 5. égre, / vörös csillag volt a 
Asztáclum. 6. Intéző Bizott-
Ság. 7. Kopasz. 8. Tó a Szov- rLI“Lnye-
Jetunióban. 9. Névelő (ford.).
10. Koreográfus. 11. M.K. 12. Könyvjutalomban részesül- 
Kutya. 13. Piros - németül, tek: Marton Eszter (Központ), 
& Své2rü ál,at. a27.hXe- ^‘h Atti.áné (IV. bányaüzem), 
kocsi típus. 29. Erdélyben élt Baranyai Mihály (IV. bánya
nép. 30. Beleül páros betűi. üzem).

szolgálat ideje alatt szüne
tel és azt — a határozott 
időre létesített munkavi
szony kivételével — meg
szüntetni nem lehet.’ Ebből 
érthető, hogy a nevezett 
játékos a Kutató-mélyfúró 
csapatában jogosan szere
pelt és így az elsőfokon 
hozott döntés marad ér
vényben."A nagy érdeklődéssel várt Kutató-mélyfúró—IV. üzem rangadó igazságos pontosztozkodással végződött (2:2). a játék alapján egyik csapat sem érdemelt volna győzelmet, mivel a II. üzem „A” is döntetlent ért el a III. üzem ellen (2:2), az élmezőnyben változás nem történt. Jellemző volt a IX. fordulóra, hogy kevés gól esett és sok volt a döntetlen.A legnagyobb meglepetést a Központ 5:4 veresége jelentette az Anyagosztállyal szemben, valamint az eddig pont nélkül álló II. üzem „B” pontrablása a Kis.-kut. ellen (4:4). A

32. Friss keletű. 33. Indonéz 
sziget. 36. A hét vezér egyi
ke. 39. Csuklópánt. 41. Sze
szes ital. 43. Kutya. 46. Hi
bátlan. 49. Ipari növény. 51. 
Véd. 53. Argon. 55. Testünket 
fedi. 57. Vidám történet. 61. 
Lehullott száraz lomb. 63. Lá
nyaink férjei. 64. Északi vál
tópénz. 68. Strázsa. 71. Vég
tag. 73. Kutya. 74. Kaeat. 75. 
Leégett gyertyamaradék. 78. 
Maguk. 80. Jól - latinul. 82. 
Mint függ. 64. 83. Fájó dolog.
85. Az egyik nemhez tartozó.
86. Ipari növény. 88. Papír- 
mérték. 89. M.S. 90. Kiejtett 
mássalhangzó. 91. R.M. 92. M.L.

Juhász Károly

Szogláltató ,,B’’ újabb pontszerzéssel a hatodik helyre került és így tömörebb lett a középmezőny állása. Az ötödik és tizedik helyezett között mindössze 3 pont a különbség, ez viszont az erők kiegyensúlyozottságára vall.Élmezőny állása a IX. forduló után: 1. Kutató- ményfúró 17 pont, 2. IV. üzem 14, 3. II. üzem „A” 12, 4. Anyagosztály 10 pont.A 35 éven felüliek már túl vannak a negyedik fordulón, az eredmények alapján több változás történt a tabellán. A Központ elszenvedte első vereségét (3:0) és így a IV. üzem pontszámban beérte a listavezetőt. Harmadik helyre jött fel a Szolgáltató,~ miután legyőzte az Építőket, míg a III. üzem—■ II. üzem mérkőzés döntetlent hozott (4:4). Az utóbbi kettő 3—3 ponttal 4.-5., az Építők 2 ponttal a hatodik helyen állnak.Kovács Miklós
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Ülésezett
a felügyelő 
bizottság

A nehézipari miniszter által kinevezett kilenc tagú felügyelő bizottság minden évben jelentést készít, amelyben értékelik a vállalatunk elmúlt évi munkáját. A bizottságban öt minisztérium képviselője és a vállalati szb által megbízott két vállalati dolgozó vesz részt. Legutóbb május 16-án ülésezett a felügyelő bizottság, melynek munkáját Bácsván János, a számviteli főosztály vezetője, az fb tagja így foglalta össze:— A vállalat 1979. évi tevékenységét részletes alapossággal, pontról pontra tárgyalta meg a felügyelő bizottság. Ezt követően az elmúlt évi vállalati összmunka értékelése alapján javaslatot tett az 1979. évi feladatokra. A bizottság azonban nemcsak a mába és a holnapba néz, hanem vissza is tekint. Ennek szellemében értékeltük a vállalat 1977. évi tevékenysége alapján akkor javasolt és elfogadott feladatok 1978, évi teljesítését.— így állt össze a felügyelő bizottság nyolcvanoldalas jelentése —< mint javaslat —, melyet jóváhagyás végett a nehézipari miniszter elé terjesztett.

A bulgáriai Redki Metalli 
testvérvállalatunk küldöttsége: 
Najdekov Szlavko vezérigazga
tó és Kiritov Dmitrij osztály- 
vezető, valamint Joszipov D. 
minisztériumi osztályvezető 
május 15. és 17. között ta
pasztalatcsere-látogatáson vett 
részt vállalatunknál.

A
Majewski Tadeus, a lengyel- 

országi ZREMB építőipari be
rendezések gyárának szociális 
igazgatója május 16. és 20. kö
zött vállalatunk vendége volt, 
s részt vett a csereüdültetési 
szerződés-módosítás munkájá
ban.

A
A Baranya megyében tartóz

kodó bulgáriai Szliven test
vérmegye szakszervezeti kül
döttsége május 23-án vállala
tunkat is meglátogatta. Iván 
Ivonov, a Szliven megyei szak- 
szervezeti tanács titkára, vala
mint Atanasz Terziev, a Bá
nya és Energiagazdálkodási 
Kombinát szakszervezeti titká
ra Neubauer Józsefnek, az 
SZMt vezető titkárának kísé
retében a IV. sz. bányaüzem
ben üzemlátogatás során is
merkedtek dolgozóink élet- és 
munkakörülményeivel, majd 
meglátogatták az orfűi vízite
lepünket is.

A
Az MSZMP Politikai Főisko

la iparpolitikai szakának vég
zős hallgatói tanáraik kísére
tében május 24-én a III. sz. 
bányaüzemben ismerkedtek az 
üzemi pártbizottság gazdaság- 
szervező tevékenységével, a 
pártmunka tapasztalataival.

fl raktározás helyzete és feladatai a Kutató-mélyfúró üzemben
Kevés ember, 
kevés hely, sok
anyag
Sokat segíthetne a szocialista 
brigádmozgalomA jelenlegi helyzet anyaggazdálkodás területén nagy feladatokat hárít az üzemekre. Ezért szinte mindenütt fokozottan előtérbe kerül a raktározás, anyagkiadás, felhasználás problémája is.Egy szűk, alig néhány négyzetméteres irodában, a Kutató-mélyfúró üzem raktárproblémáiról és feladatairól beszélgetünk Tabi 
József raktárvezetővel és munkatársaival. Az üzem helyzete e területen eltér a többiétől. A speciális követelmények miatt a raktárkészlet körülbelül háromszorosa a bányaüzemekének. Ehhez kapcsolódik rögtön az első probléma is: szűk a hely, valamint az üzem területén szétszórva kell raktározni az anyagokat. Ez megnehezíti a további gépesítést, a- melyben pedig az elmúlt évek során jelentős fejlődés történt. Erre igen nagy szükség is volt, mert a rakodók létszáma kevés és sajnos a ma általános munkaerőhiány itt tapasztalható leginkább, nincs utánpótlási vagy bővítési

lehetőség. Ezért a gépesítés a munkaszervezés adta lehetőségeket kell kihasználni. Sajnos a két villásemelő alkatrészhiánya sokszor eredményez kihasználatlanságot. Ugyanakkor, igen nagy szükség lenne az állóeszköz-telepen a futódaru üzembehelyezésére, egy rakodógépre, mely az ömlesztett anyagok rakodására lenne használható. Évek óta visszatérő probléma a drótkötélcsévélő szerkezet készítése is. Néhány tehergépkocsi saját daruval rendelkezik, ez igen kedvező, de az ilyen kocsik zömükben vidéken dolgoznak.
A munkaszervezéssel sokat lehet segíteni, hiszen nem mindegy, hogy az igények egyidőben, vagy a

munkaidő alatt széthúzva jelentkeznek-e. Mintaszerű a kapcsolat a gépműhely- lyel és egyre ritkábban jelentkeznek nehézségek a fúrási üzemrésszel is. Persze, mindenki tudja, a feszült helyzetet sokszor műszaki nehézségek okozzák. Menet közben bekövetkező mentés, vagy a geológiai viszonyok hirtelen megváltozása azonnali beavatkozást, új anyagokat is igényel. Ezért is nem lehet rendezésre, anyagkarbantartásra felhasználni az eredetileg e célra fenntartott csütörtöki napokat.
Az új készletgazdálkodási rendszerben nagyon sokféle anyagot, nem csak az importot, egy-két évvel előre kell rendjeink Ha ezek a vállalathoz megérkeznek, a meózás után azonnal fel kell szállítani az üzembe. így aztán esetleg időlegesen, igen megnőhetnek a készletek. Régebben kedvezőbb volt, hogy a központi raktárban tovább tárolták a készletek egy részét.Felvetődött az anyagbeszerzés nehézsége is. A sokféle anyag beszerzésé-

(Folytatás a 2. oldalon)

Már a belső munkálatokat végzik a Ságvári Endre Művelődési Ház új épületében. Képünkön az üvegezés előtti ablakkeret mázolást végzi Bohn János és Grim György, a Pécsi Épület- és Lakáskarbantartó Szövetkezet két dolgozója. Keller Gábor felvétele
Anyag, idő, pénz

Takarékoskodjunk!
A MÉH tevékenysége általában ismeretes: feladata, a keletkező hasznosítható hulladékok begyűjtése, és azok megfelelő ipari előkészítése, feldolgozás után másodnyersanyagként történő visszajuttatása a termelésbe. A lakóterületi hulladékok összegyűjtése mellett szükség van az iparban képződő hulladékok összegyűjtésére is, mivel ezek mennyisége — a papírhulladék kivételével — nagyobb mértékű.Jól mutatják ezt a megoszlást a MÉH vállalatok 1978. évi begyűjtési adatai. A begyűjtött 573 753 tonna vashulladék 81,6 százaléka szocialista szektorból került a telepekre. A 35 086 tonna fémhulladék 73,4 százalékát adták a szocialista vállalatok, A gyűjtőtelepekre került 153185 tonna papírhulladék 62,7 százalékát viszont lakóterületi begyűjtésből kapták.Az 1978-ban begyűjtött és az ipar számára értékesített vas-, színesfém-, papír- és textilhulladék népgazdasági jelentőségét szemlélteti, hogy az összességében 80—85 millió dollár értéket képvisel a világpiacon.Népgazdaságunk egyik központi problémája nap

jainkban az anyag- és energiatakarékosság, a hatékonyság növelése, a takarékos gazdálkodás mellett igen fontos a keletkező hulladék összegyűjtése és újbóli hasznosítása. Ez mindannyiunk közös ügye és feladata is!Az emelkedő nyersanyag- és energiaárak mellett nagy jelentősége van a hazai forrásból nyert primer nyersanyagot helyettesítő másodnyersanyagoknak, a- melyek már „beépített” e- nergiát is tartalmaznak.A hulladék begyűjtőhasznosító munkánk csak akkor lesz eredményes, ha azt célszerűen végezzük, ügyelni kell tehát arra, hogy a termelés közben folyamatosan keletkező gyártási hulladék ne keveredjen. Az összegyűjtött hulladékot fajtánként tároljuk. Az egységes minőségű gyártási hulladékért ugyanis magasabb árat fizetnek, s a népgazdasági értéke is nagyobb.Vállalatunknál eddig is figyelmet fordítottak a hulladékok összegyűjtésére. A jövőben is szükséges, hogy még nagyobb gondossággal kezeljük ezt a témát, s tegyünk meg mindent az anyagtakarékosság érdekében. J. K.
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Béke
és barátsági 
nagygyűlés

„Az emberiség küzdelme a békéért már évezeredes múlttal rendelkezik. Rég felismerte az emberiség, hogy a béke jelenti az emberi boldogulás alapját, míg a békétlenség, a háború, pusztulást, nélkülözést és sok áldozatot követel.”Ezekkel a szavakkal kezdte beszédét Lábán János, a II. sz. bányaüzem vezetője a vállalat központjában a májusban tartott béke és barátsági nagygyűlésen. Előadásában* részletes alapossággal szólt a békéért, a békeharcért, az enyhülésért és a leszerelésért folytatott küzdelemről, melyeket zárszavában így foglalt össze: „Az összes demokratikus szervezetek és mozgalmak hatékonyabb együttműködése nélkül, aligha lehet döntő fordulatot elérni a világpolitikában, a béke, a leszerelés és az enyhülés irányában. De ez a feladat teljesíthető.”Rácz Gyula, a vszb-tit- kára a béke és barátsági hónapról ,a nagygyűlésről, s az elhangzottakról a következőket mondta: —Ezen ünnepi hónap megrendezésére országosan május 9. és június 9. közötti időben került sor. a szakszervezeti mozgalom a maga sajátos eszközeivel részt vett a béke hónap politikai célkitűzéseinek megvalósításában. Nagygyűlésünk szervezését a vszb végezte a vállalati dolgozók részére. Lábán elvtárs politikai tájékoztatója hozzásegített ahhoz, hogy a résztvevők megismerjék a világ haladó erőinek a békéért folytatott harcát. Elősegítette az internacionalista eszme erősítését, vállalatunk dolgozóinak békeharcát.
A Mecseki

Srobinyászatl Vállalat 
dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő:

Geisz Ferenc 
Szerkesztő: 

Bagoncsa János 
Szerkesztőség:

7833 Pécs,
19-es dandár út 19. 

Telefon: 15-851 
Vállalati tel.: 7-243, 7-147 

Kiadja
a Baranya megyei 
Lapkiadó Vállalat 

Felelős kiadó: 
Braun Károly 
Kiadóhivatal:

7801 Pécs, Hunyadi út 11. 
Telefon: 15-000

MBV Nyomda 
7813 Pécs,

19-es dandár ÚT 19. 
Felelős vezető: 
Sperezel János

Megjelenik kéthetenként 
Előfizethető

a szakszervezeti bizalmiaknál 
Előfizetési díj egy évre 

18 forint Ny-823-4

Keués ember, 
keués hely,

 sok anyag

Egy óra a biztonsági mérnöknél

Lischka
(Folytatás az 1. oldalról)hez szükséges lenne a legalább hetente egy-két napon keresztül biztosított gépkocsi. Ez azonban nincs.A sok probléma ellenére is úgy látszik az igyekezet, a jó hozzáállás sok mindent megoldott eddig is és biztosan a jövőben is.A tizenhét főből álló kollektíva a munkában jól összekovácsolódott. Talán 

Simon Lászlóné, Fóris 
György, Kovács József, 
László Gyula anyagkiadók

Ilonti Lajos, a IV. sz. bányaüzem pb-titkára A tömegszervezetek pártirányítása című előadását tartja. Csöndör László felvétele
Szakszervezeti továbbképzés
Magyarhertelenden
Két egymást követő hétvégén, május 18-án és 25-én autóbuszról leszálló emberek népesítették be a IV. sz. bányaüzem magyarhertelcndi pihenőtelepét. Nemsokára jó illatokat árasztó tálak előtt ültek az üzem szakszervezeti bizalmijai, tisztségviselői. Péntek este ezzel vette kezdetét a bizalmiak és tisztségviselők ez évi továbbképző tanfolyama.A két csoportban lebonyolított tanfolyam tapasztalatairól Lendvai Gellért- tel, az üzem szb-titkárával beszélgetünk.
— Mi tette szükségessé 

e továbbképzés megszerve
zését?

— A fejlett szocialista társadalom építése fokozottabb követelményeket állít a szakszervezeti mozgalom valamennyi testületé és tisztségviselője elé. A bizalmiak megnövekedett jog- és hatásköre és az a tény, hogy jónéhány csoport élén újonnan választott bizalmi ál, adta a feladatot, hogy a SZOT elnökségének határozataalapján előírt képzést ilyen formában oldjuk meg.
— Milyen témájú elő

adások hangzottak el a 
tanfolyam során?— Üzemünk . pb-titkára, nti Lajos a tömegszerzetek pártirányításáról ilt. Varga Ernő üzem

és Övári Lajos rakodó munkáját kell kiemelni. Feltűnt azonban, hogy a raktári dolgozóknál nincs szocialista brigád. Úgy gondoljuk, hogy ez nagy hátrányt jelent sok szempontból. A vidéken lakó dolgozók észrevételének nehézségei a brigádmozgalomban másutt is fennállnak. Ha a raktári dolgozók a jövőben mégis szocialista brigádot alakítanának, ez munkájuk színvonalát emelné, eredményeiket tovább javítaná.Koch László

vezető Gazdasági feladataink, gazdálkodást, termelést segítő tevékenység címmel tartott előadást. Mikoliay István vezető geológus Bányászatunk helye a szocializmus építésében, bányászatunk jövőjéről adott tájékoztatót. Pozsgai Ervin munkaügyi vezető: A szocialista bérezés alapelvei és a bányászatban alkalmazott formái, Zettner György, az MDB elnöke: A szakszervezeti szervek feladatai a dolgozók munkaügyi jogainak védelmében, a szakszervezeti jogsegélyszolgálat feladata, szervezeti működése címmel; Molnár Károly, a IV-es körlet mb-titkára: A szakszervezetek nevelő munkája, a szakszervezetek feladatai az üzemi demokrácia továbbfejlesztésében címmel tartott előadást.
— Mik a legfontosabb 

tapasztalatok a tanfolyam 
ilyen formában való meg-

rendezéséről az eredmé
nyesség szempontjából?— A hét végén Magyarhertelenden megszervezett továbbképzés eredménye, természetesen a napi munka hatékonysága alapján, hosszabb távon lesz lemérhető. Amit elmondhatunk, közvetlenül a tanfolyam befejezésekor, az a szervezés módjának kettős haszna: egyrészt az, hogy a nagy felkészültségű előadók által élőszóban elmondott és gyakorlati, ü- zemi példákkal közérthetően alátámasztott tananyagot a hallgatók kérdései alapján a helyszínen megvitatva sokkal köny- nyebben elsajátítható formában tudtuk a bizalmiak és tisztségviselők elé tárni, másrészt pedig egy közvetlen elvtársi, baráti kapcsolat kialakulását segítettük elő.Az összesített eredmények alapján az 1979 szeptemberében megrendezésre kerülő vállalati vetélkedőn a következő bizalmiak képviselik a IV. sz. bányaüzemet: 1. Gelencsér
János I-es körlet, 2. Bá- 
bics László gépészet, 3. 
Gáspár Béla szállítás, 4. 
Maráczi Ferenc IV-es körlet, 5. Fábián Sándor I-es körlet, 6. Tálján Géza lies körlet. Klobucsár József

György
A biztonsági mérnök munkakörének célja az tízem balesetelhárítási és e- gészségvédelmi tevékenységének tervezése, szervezése, irányítása, ellenőrzése és nyilvántartása — olvasom a munkaköri leírásból. De mit jelent mindez egy termelő bányaüzem mindennapi gyakorlatában?— Bányászatunkat — kezdte a beszélgetést Lisch- ka György, a II. sz. bányaüzem biztonsági mérnöke — kormányrendeletek, miniszteri utasítások, SZOT szabályzatok, OBF és vállalati utasítások szabályozzák. Ezeket kell az üzemben aprópénzre váltani, a gyakorlati életre átültetni. A balesetelhárítási és egészségvédelemmel kapcsolatos feladatokat azonban nem képes egy ember, a biztonsági mérnök, vagy egy kis csoport, a biztonsági csoport ellátni. Ez minden vezetőnek és beosztottnak fontos feladata. Korábban csak ellenőrző munkakör volt a miénk. Ma már az üzem területén tervezői, szervezői és végrehajtói vagyunk e munkának. Veszélyhelyzet esetére intézkedési terveket készítünk, tűzvédelmi felelős és a rehabilitációs bizottság elnöke vagyok Az üzemi szakmunkás továbbképzés — vájár- tanfolyam — szervezése és vezetése is a feladatom.
— Dolgozóink elég gyak

ran beszélnek a „Lischka- 
egyetemről”. Mit jelent ez?

— A biztonságtechnikai továbbképző szervezése és lebonyolítása is a mi feladatunk. Munkába állás után egy évre, majd ezt követően ötévenként tartjuk, s ezt nevezték el Lischka-egyetemnek.
— Az elmúlt napokban 

egy közös munka során ta
pasztaltam, hogy félelmetes 
a memóriád. Egy dátum, 
a baleset neve, s a memó
riagépezeted 18 év távlatá
ból visszaadta a baleset 
körülményeit.— Nem kis munka számunkra a balesetek nyilvántartása sem, hisz az üzem indulása óta meg vannak az adataink. Nagy előnyt jelent, hogy 1960 óta ebben a munkakörben dolgozom. Sok mindenre emlékszem. Az ellenőrzés során nekem ez előnyt, de sok embernek hátrányt jelent.

— Nem beszéltél még a 
pályakezdésedről.— Az egyetem elvégzése után, 1956-ban itt, az uránnál kezdtem. Először a termelésben, aztán agyors- vágathajtásnál dolgoztam, 1960-tól — mint már említettem —i a biztonsági mérnök munkakörét látom el.

— Említetted, hogy a re
habilitációs bizottság elnö
ke vagy. Mint résztevé
kenység, mennyit ölel fel 
a munkádból?—. Elég sokat, mert nemcsak adminisztrációról van szó, hanem körültekintő,

türelmes és emberséges intézést kíván, a rendeletek még nem teljesen kiforrottak, ez nehezíti a munkát. De nehezíti az is, hogy sok olyan dolgozónk van, aki nem akarja a meglevő munkaerejét, munkaalkalmasságát hasznosítani.
— A bakonyai „tacepaó- 

kon”, a lanovka szélvédő
in, „népszerű” vagy, sok
szor olvasom a neved. Mi 
a népszerűséged oka?— Ez a rehabilitációval kapcsolatos. A bizottsági döntéseket egy személyben nekem tulajdonítják. Ha valakinek nem úgy döntjük el a sorsát, ahogy szeretné, már írja is a ta- cepaóra a véleményét, rólam. Hangsúlyozni szeretném, mindig a munkaalkalmasság, orvosi vélemény a döntő a bizottság előtt. Persze, a munkám során sokszor zaklatásnak veszik a biztonsági intézkedések betartására vonatkozó ellenőrzéseket. Ha a biztonsági intézkedést betartják, nem jár dicséret, ha nem, akkor bizony fe- lelősségrevonás jár.

— A szakszervezetben új
ságolták, hogy a közel
múltban a Szakszervezeti 
Munkáért arany fokozat 
kitüntetést kaptad, melyet 
a. SZOT székházban vettél 
át. Az üzemi szakszerveze
ti oktatás megszervezésé
ért, irányításáért kaptad e 
magas kitüntetést?— Azt hiszem, nemcsak azért, hanem a több mint kétévtizedes szakszervezeti munkámért. 1956'. május 1-e óta vagyok a szakszervezet tagja. Voltam munkavédelmi felügyelő, majd a szocialista brigádmozgalorn alakulásakor, indulásakor a szakszervezet részéről patrónus, szakszervezeti tanácstag, műhelybizottsági titkár és 1971-től (jelenleg is) az oktatási felelős Amikor ezt a munkát kezdtem teljesen új rendszerben — a SZOT, a BDSZ és a vszb utasításai alapján — szerveztem meg a különböző oktatási formákat. A szakszervezeti tagok társadalmunk, valamint vállalatunk időszerű kérdéseiről kaptak és kapnak oktatást. A szakszervezeti bizalmiak és a szocialista brigádvezetők alapképző tanfolyamokon, s tisztségviselők továbbképzc tanfolyamon vesznek részt A beiskolázottak 70—8C százaléka rendszeresen látogatta és látogatja a különböző tanfolyamokat.

— A gyászszalaggal át
kötött Fradi-zászlóról, mell 
az iroda fő falának deko
rációját képezi, eszembt 
jut, igaz-e, ha a Fradi ki
kap hét végén, akkor ti 
hétfőn szabadságot veszet 
ki?— Ezt csak a rosszmá- jú PMSC szurkolók találták ki a bosszantásomra — mondja harsogó nevetéssel beszélgetésünk végér Lischka György.Kukái András
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Az energiatakarékosság jegyében Megkezdték az V. számú bányaizei légaknájának mélyítését

Simon László fúrómester rudazat kiépítést végez a 
Szigetvár 3-as vízkútnál. Tér István felvétele

A harmadik

SzigetváronGondolom, mindenki e- lőtt közismert a szigetvári hévíz-előfordulás, sokan fürödhettek a melegvízű fürdőben is. Kevésbé ismert azonban, hogy a víz kitűnő kémiai tulajdonságai és hőmérséklete miatt közvetlenül felhasználható fűtésre és melegvíz-szolgáltatásra. Ma, amikor az energiaalapanyagok ára rohamosan emelkedik, egyre nő a hévizek sokirányú felhasználásának jelentősége.így került sor ez évben a Szigetvár III. jelű hévízkút lemélyítésére. Az elmúlt időben jelentős beruházással hatalmas üvegházak épültek. A Zöldséghajtató és Szaporító Közös Vállalat egy új, 820 méteres hévízkút mélyítését rendelte meg a Kutatómélyfúró üzemtől, mivel az üvegházak fűtését melegvízzel kívánják megoldani. A fúrás megkezdését gondos szakma; előkészítés e- lőzte meg, így részletes geofizikai (szeizmikus) mérések történtek.Az üzem vezetősége az M—7 fúróbrigádot telepítette Szigetvárra. A zömében törzstagokból álló brigádra nem várt könnyű munka. Ilyen nagy mélységű és átmérőjű fúrást az üzem még nem mélyített, ehhez általában speciális vízkútfúró berendezést szoktak használni. A főfúrómesteri teendőket Biczó 
Józsefre bízták, akit kiváló eredményei miatt a közelmúltban emeltek ki, a brigád vezetője pedig Simon 
László, régi, tapasztalt túrós. Áz eredmények nem is maradtak el. A fúrást január utolsó napjaiban kezdték el és május elejére sikeresen be is fejezték, annak ellenére, hogy a tervezett 820 méter helyett 1000 méterig kellett a fúrást lemélyíteni. Ugyanis a várt mélységben „nem jött be’’ az úgynevezett alaphegység, vagyis itt a homokköves konglomerátu- mos rétegek alatt mélyebben van a krétakorú repedezett mészkő, amely az első két kútban is a melegvizet szolgáltatja.A fúrási munkákat követő tisztítókompresszoro

zás után, ahogy a fúróiszapot eltávolították, 340 liter kifolyó víz jelentkezett percenként, kompresszorozással pedig 600 liter/percnél is több 60 Celsius fokos vizet lehetett kiemelni, de ez még kevés. így aztán a közeljövőben nagyszabású munkálatok kezdődnek, melyek lényege, nagy mennyiségű sósav benyomása a mészkőrétegbe. A sósav ugyanis oldja a mészkövet, repedéseit tágítja, így a vízadóképesség meg- j avulása várható.A nagy teljesítményű, magasnyomású aggregátor készen áll a helyszínen, hogy a tervek szerint 50 köbméter 10 százalékos sósavat préseljen a rétegbe. Szinte el sem képzelhető, mi játszódik le ilyenkor a mélyben! A balesetveszélyes, nagy műszaki apparátust és fegyelmet igénylő munkát Farkas Sándor technológus irányítja.Végül pedig hidrogeológiai, hidrodinamikai vizsgálatok következnek, melynek célja a rétegek és a kút vízadóképességének, nyomásának stb. megállapítása.A szakemberek derűlátók. Műszakilag is indokolható az a remény, hogy a Szigetvár III. hévízkút hozama meg fogja közelíteni a 2000 litert percenként, annyit, amennyit a most üzemelő I. sz. kút ad. S mivel a mélyben levő vízkészletek sem korlátlanok, a fűtési rendszerben megr- forgatott és lehűlt, de még mindig meleg vizet, az elmúlt évben lemélyített II. kútba nyomják vissza. EZ ott újból felmelegszik, s hosszabb idő után újból kiemelésre kerül majd a termelő kutakban. így tulajdonképpen kétszer fogják kihasználni a föld természetes melegét, a geotermikus energiát. Az eddigi kísérletek igen bíz*- tatóak voltak.Büszkék lehetünk arra, hogy ebben a nemzetgazdaságilag jelentős, komoly deviza- és energiamegtaka*- rítást jelentő munkában a MÉV Kutató-mélyfúró tízemének kollektívája is részt vesz.
Koch László

Ha majd egyszer a vállalat történetét megírják, az 1979. május 15-i dátum minden bizonnyal új fejezetet kap. Ténylegesen kezdetét vette az V. sz. bányaüzem légaknájának mélyítése.E napon a beruházó feladatokba egy kis plusz munka is került. A légakna mélyítési munkáinak fontosságára és nagy.'ágára való tekintettel a helyszínen megjelentek az érintett vállalatok és szervek képviselői. Ott volt A. G. Tkacsenkó, a Szovjetunió külkereskedelmi képviseletének részéről; a krivoj-rogj tervezőcsoport dolgozói, a- kik az aknamélyítés felvonulásának tervét készítették; a BAV igazgatója és helyettese: Kerekes Jenő és Tóth Árpád; továbbá a Bányászati Aknamélyítő Vállalat körzet- és ü- zemvezetősége. Megjelent még a Kerületi Bányaműszaki Felügyelőség vezetője: Dr. Koncsagh Károly is. Vállalatunkat Mátrai Árpád igazgatóhelyettes, Sallai Árpád beruházási osztályvezető és Buzási
A karbantartás szervezése, korszerüsítése
Jól sikerült szakmai nap 
az Ércdúsító üzemben

Tanulmányúton Franciaországban (III.)
Szociális helyzet 
és ellátottságA Szervezés Vezetés Tudományos Társaság, valamint a Gépipari Tudományos Egyesület megyei szervei az üzem vezetésével közösen a karbantartással, üzemfenntartással foglalkozó nyílt szakmai napot rendeztek május 22- én.A szakmai napon két előadás hangzott el, melyek a karbantartás szervezésének, fejlesztésének korszerű irányelveivel, valamint a gyakorlati megvalósításával foglalkoztak. A két előadó Nyíri László, a VEGYÉPSZER üzem- fenntartási főosztályvezetője és Dr. Stickl László, a Tiszai Vegyi Kombinát karbantartási gyáregység vezetője előadásában többek között az alábbiakat hangsúlyozta: a karbantartási stratégiának a vállalati maximális eredmény elérését kell elősegíteni; a megfelelő karbantartási döntések megalapozásához meg kell teremteni a megfelelő információs bázist úgy, hogy ez része lehes

Nyiri László előadását tartja. Keller Gábor felvétele

László műszaki ellenőr képviselte.Hogy mi volt az a kis plusz munka? Felvételünkön jól látható. A résztve

sen a vállalati integrált információs rendszernek; a komplex üzemfenntartásnak tartalmaznia kell a hozzátartozó ügyvitelt és számvitelt is; a megfelelő érdekeltségi rendszert kell kialakítani a többszakmás foglalkoztatás bővítésének elősegítésére; a karbantartó munka hatékonyságának folyamatos emelése érdekében tervszerűen és összehangoltan kell megvalósítani a kisgépesítési programokat, a kritikus berendezések diagnosztizálásának bevezetését, a berendezések üzemelés nyilvántartási rendszerének egységesítését és korszerűsítését.Az előadásokat hozzászólások, vita követte, majd a szakmai nap befejezéséül az üzem vezetői, karbantartási szakemberei az előadókkal kerekasztal- beszélgetésen kicserélték tapasztalataikat és megvitatták az üzem karbantartásának továbbfejlesztési lehetőségeit.
Novacsck János

vők ásót ragadtak és a húsz centiméteres ásónyomokkal . vette kezdetét az aknamélyítés.És még, valami: a BAV

Tulajdonképpen azt mondhatjuk, hogy nincs is nagy különbség a francia uránbányászok szociális ellátottsága és a miénk között. 1970 óta létezik egy törvény, amely a bányászok különleges helyzetét és jogait rögzíti. Ez a törvény kiterjed a munkára, a munka díjazására és a szociális ellátottságra.A GOGEMa uránbányászait munkábaállításuk után az úgynevezett szociális szerviz asszisztensei oktatják ki jogaikról. Ezek a jogok elég széleskörűek. A vállalat a különböző bányavidékeken nagy házakat építtetett, ahol a munkások, alkalmazottak ingyen lakhatnak családjukkal —■ bizonyos ideig —, ha kapnak helyet. Agglegény nem kap lakást itt, s bizony itt is probléma van válás esetén. Márpedig Franciaországban is sok a válás.Az orvosi gondozás a vállalaton belül ingyenes a

azt tervezi, hogy ennél az aknamélyítésnél rekordot állít fel: 200 méteres mélyítést egy hónapra vetítve.
Radó László felvétele

dolgozók és családtagjaik részére. A kórházat is fizeti a szociális szerviz — egyébként ez iszonyú ösz- szeg a mi viszonyainkhoz képest —, csak a külső vizsgálatokért kell fizetni. A táppénz az első hat hónapban az alapfizetés 100 százaléka, aztán csökken 75, majd 50 százalékra.Mit kapnak még az uránbányászok? Kedvezményes üzemi étkeztetést (normál, nem védő), majdnem kamatmentes, de meglehetősen alacsony összegű hitelt családiház-építéshez. Ezenkívül segélyt, a lakáskomfort javításához.Franciaországban a vállalatok nyáron leállnak egy teljes hónapra, így nincs saját üdülő, hiszen képtelenség bezsúfolni a jelentkezőket ebbe az egy hónapba. Viszont van úgynevezett üdülési segélyezés a szállodaszámla alapján és kedvezményes sátor-kibérlés. A vállalat ezenkívül szervez turisztikai utazásokat, ahol 30—100 százalékos részesedést vállalaz intézmény.A kép tehát kedvező, de az ünneprontás szándéka nélkül említsük meg még- egyszer, hogy a bányászok különleges státuszt élveznek és ezen belül is a legjobb helyzetben az uránbányászok vannak. A sok kis- és magánvállalatnál dolgozó munkások helyzetét hasonlítani sem lehet ehhez az állapothoz.Végül egy kérdés adódik: mit csinál a szakszervezet? A CGT, a CFDT és a többiek tömörítik a dolgozókat, szervezik a bérharcokat, küzdenek a munkafeltételek javításáért, irányítják a sztrájkokat és nem utolsó sorban nagy részük van abban, hogy egyes munkaterületeken dolgozókat már törvény védi.
Érdi Krausz Gábor
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IA IV. sz. bányaüzem flol-
• gozól kérik, hogy Kertvá

rosból is indítsanak egy-két 
munkásjáratot.A kérdésre Juhász Ká
roly, a vállalati munkaügyi osztály vezetője válaszolt: — Most folyik a mű- szakonkénti utasfelmérés és, ha indokoltá válik autóbusz (autóbuszok) indítása, akkor vállalatunk tárgyalást kezd a Volán 12. sz. Vállalattal a megoldás lehetőségéről.
2A Kutató-mélyfúró üzem

• dolgozóit aggasztja az ü- 
zem nehéz helyzete: egyrészt 
a fúrási tervlemaradás, más
részt a bizonytalan bérmun
ka. Szeretnék tudni, hogy a 
ki nem használt fúrási kapa
citást sikerül-e bérmunkával 
lekötni?A kérdésbe Tirkala Fe
renc üzemvezető válaszolt: — Az elmúlt másfél év alatt, 1978 elejétől, több fórumon, taggyűlésen, termelési tanácskozáson is ő- szintén és nyíltan beszéltünk kapacitáslekötésiproblémáinkról, annak olyan kihatásáról, hogy nemcsak a bevételi és nyereséglehetőségeink csökkentek. Ahhoz, hogy minimális nyereségszlnten, az üzem adott létszámát, gépi felszereltség! kapacitását teljes egészében lekössük, egyrészt folytonos piackutatást kell végeznünk, másrészt olyan munkákat is el kell vállalnunk, amelyben gyakorlatunk kevés,

A ságvári Endre 
Művelődési Ház, 
a Ifjúsági Ház és a Komarov 
Kertmozi júniusi programjából 

Ságvári Endre Művelődési Ház
21-én 18 órakor: Furfangos

bányászok címmel vetélkedő. 
(II. üzem részére.)

26-án 17 órakor: Kirándulás 
Dombóvárra és Gunarasra 
fürdéssel egybekötve. (Nyug
díjas klub.)

28-án 17 órakor: Vallomás
Pécsről. Dr. Varga Gyula elő
adása. (IV. üzem részére.)

Állandó programok: Kedd: 
szabó-varró tanfolyam 17 óra
kor. Szerda: zeneóvoda 16 óra
kor; német nyelvtanfolyam 17 
órakor. Csütörtök: szocialista 
brigád klubest 18 órakor. Va
sárnap dlscóműsor 18—22 óráig. 

Ifjúsági Park
16- án: Hobo Blues Band és 

Király discó.
17- én: Király discó.
18- án: Brunner discó.
20- án: Tuczal discó.
21- én: Burns: Vidám koldu

sok című pódiummusicalje. 
Közreműködik: Benkő Péter, 
Zsurzs Kati, Mikó István és 
Walla Ervin.

22- én: Liszeczky discó és a 
Karsay pantomim „rt” műso
ra.

23- án: A Fropeller együttes 
és Király László discóműsora.

24- én: A Walvele együttes 
és Király László discóműsora. 
(A lengyel együttes több ha
zai és külföldi fesztiválon vett 
részt, a szoicalista országokon 
kívül szerepeltek az NSZK-ban 
is. Ók honosították meg a len
gyel popzenében a county-stí- 
lust. Magas színvonalú előadói 
munkájukkal és a szövegek 
gondos kiválasztásával rö
vid idő alatt nagy népszerű
ségre tettek szert a hazai és 
a külföldi közönség előtt.)

25- én: Brunner discó.
26- án: Tuczal discó.
27- én: Király discó.
28- án: Az Ikarus együttes 

és Király László discóműsora.
30-án: Éliás discó, vendége 

Szilágyi János riporter. 

IH-mozl
17-én 14 órakor: A legszebb 

ló (magyar); 16 órakor: Nem 
élhetek muzsikaszó nélkül 
(magyar). 24-én 14 órakor:
Csínom Palkó (magyar); 16 
órakor: Kialudt tüzek fénye 
(szovjet).

rutinszerűen nem oldhatók meg. Jelenleg — 1979 májusában — az éves kapacitáslekötési hiány a teljes fúrási munkaidőalap 10 százaléka. Tárgyalások folynak ennek a kitöltésére, reméljük, a félév végéig sikerülni fog. Sajnos éppen ilyen nagy probléma a jelentős teljesítményelmaradás is, amit nagy részben vissza tudunk vezetni arra az okra, hogy újként jelentkező műszaki, technológiai nehézségek megoldásai a vártnál kevésbé sikerültek, a türhe- tőnél több fúrólyuk elsze- rencsétlenedés van. Ezen a téren kell javítani a műszaki munka színvonalát éppen úgy, mint a kivitelezési fegyelmet.
3 Az Ércdúsító üzem dolgo-

• zói kérdezik, hogy milyen 
lehetőség van a vállalatnál a 
lakatos szakma megszerzésére.A kérdésre Balogh Ti
bor, a vállalat oktatási csoportvezetője válaszolt: — Olyan szakmunkásképző tanfolyamokra, amelyek nem a NIM profiljába (ilyen a vasas szakma is) tartoznak, csak a Munkaügyi Minisztérium adhat engedélyt. Vannak ilyenirányú tárgyalásaink a MüM-mel, de engedély esetén is csak azok vehetnek részt a tanfolyamon, akiknek legalább 3 éves gyakorlatuk van a szakmában.
Szélrózsa klub

24-én 16-20 között non-stop
gyermek- és felnőttműsor Or- 
fűn. Közreműködik: a Bojtor
jár együttes, Forgács Gábor 
jódllénekes és parodlsta (Vi
dám Színpad), Roll bűvész 
(Takács Roland), Markos Zol
tán rajzhumorista, Teo és Ci- 
na (Kunfalvi Teodóra és Vá- 
gi Zsuzsa) bohócok.

Jazzudvar
26-án 19 órakor Minaret ud

var: Pege Aladár és együttese 
ad hangversenyt. Belépője
gyek 20 forintos áron elővé
telben az IH portáján váltha
tók naponta 15—20 óráig.

Pszichológiai tanácsadás: a 
fiatalok részére szervezett ta
nácsadó szolgálat hétfői napo
kon kereshető fel. j
Komarov Kertmozi

16-17-én: Maláj! tigris (olasz 
-francia-NSZK); 18-20-án: Pie- 
done Afrikában (olasz); 21-22- 
én: Méreggel (NSZK); 23-24- 
én: Kalózok Jamaikában (an
gol); 25-27-én: Fehér telefo
nok (olasz); 28-29-én: Pokoli 
torony I.—II. (amerikai); 30- 
1-én: A nagy balhé (amerikai).

©

Pécsi Nyári 
Színház *79

A közelmúltban a Pécsi 
Nyári Színház igazgatósága 
sajtótájékoztatót tartott a ren
dezvénysorozat idei műsoráról.

Július 13. és 31. között hat 
színhelyen gazdag program 
várja elsősorban a táncmű
vészet kedvelőit.

A Pécsi Balett produkcióin 
kívül két este ad műsort a 
IIVDSZ Bihari Táncegyüttese 
és a fesztivál keretében kerül 
megrendezésre a II. Pécsi Szö
vetkezeti Néptánctalálkozó gá
laestje is.

A komoly zene kedvelőinek 
minden bizonnyal maradandó 
élményt nyújt majd Jandó 
Jenő és Fellegi Adám zongo
rakoncertje a Csontváry Mú
zeum udvarán. Itt tartja majd 
előadásait a Bóbita bábegyüt
tes és az Állami Bábszínház 
Stúdiója.

A Barbakán és a Tettye lesz 
a prózai előadások színhelye, 
ahol Ghelderode: A nagy ha
lál balladája és Bulgakov: Al- 
szentek összeesküvése című 
művét mutatják be.

Jegyek elővételben kaphatók 
az utazási irodáknál és a Pé
csi Nyári Színház igazgatósá
gán (Dr. Doktor Sándor Mű
velődési Központ, 7621 Pécs, 
Déryné u. 18. Telefon: 12-027).

Hétfői DN a Balatonnál
nz üdülési szezon niegkezdtével az idén is több ezer pécsi tölti szabadságát a Balatonnál. Jogos kérdésként vetődött fel dolgozóink körében, hogy ott is megvásárolhatják-e kedvenc lapjukat, a Hétfői Dunántúli Naplót, mivel nem szeretnének elszakadni szűkebb hazájuk mindennapjaitól.A Baranya megyei Lapkiadó Vállalat és a Posta- igazgatóság tájékoztatása alapján közölhetjük, hogy június 18-tól augusztus 31-ig a pécsi igazgatóság területén — Siófoktól Keszthelyig — 16 postahivatal, 20 pavilonnál és mozgóárusoknál vásárolhatják meg a hétfőit az üdülők.A Dunántúli Napló előfizetőinek is egy jó hír: amennyiben szabadságuk megkezdése előtt 6—7 nappal Pécs I. Postahivatalnál bejelentik igényüket a lapra, közlik pontos tartózkodási helyüket és azt, hogy mennyi ideig lesznek távol, a helyi posta kikézbesíti részükre az újságot. Ila pedig véletlenül probléma merülne fel, forduljanak a hírlapárusokhoz, akik elintézik számukra, hogy megkaphassák a Dunántúli Naplót.

Mint régi sportrajongó, sze
retnék hozzászólni az Ércbá
nyászban megjelent tömeg
sportról szóló cikkhez. Nem
csak a minőségi sportot kí
sérem figyelemmel, hanem a 
tömegsportot is. A labdarúgó 
Bányász Kupa kezdete óta 
minden hétfőn néző vagyok, 
ez 17 évi tömegsport szurko
lást Jelent. így Ismerem a 
Központ eddigi összes csapa
tát is.

Igen nagyszerű csapat volt 
a Központ az 1960-as években. 
1963-tól 1966-ig négy bajnoksá
got nyertek zsinórban, de a 
későbbi utódok is megállták 
helyüket. A sportszerűséget és 
a versenyszabályokat betartot
ták. Azt is elmondhatom, hogy 
velem együtt nagyon sok köz
ponti, fatelepi, anyagosztályos 
szurkoló járt hétfőnként mér
kőzésre. A kapus fatelepi ács 
volt, Játszott raktári kiadó, 
bányamérő, mérnök, segéd
munkás, munkásszállói vil
lanyszerelő, KISZ-titkár.

A felsorolásból is kitűnik, 
hogy Központ néven valóban 
a Központ dolgozói sportoltak. 
Jelenleg a Központ két csa
pattal indult, mivel az Anyag- 
oSztály külön csapattal szere
pel, azonban mindkét csapat

Hol üdülhetünk?
Az üdülési szezont, mely idén június másodikától szeptember hetedikéig tart, az az időszak, amikor mindenki a meteorológiai távprognózisokat lesi. Hogy milyen idő lesz a nyáron, ugyan ki tudja megjósolni. Az optimisták szerint az idei nyár valóban nyár lesz, a szabadságukat töltők legalább két évre elegendő napsugárzástól pecsenyére sülhetnek. A pesz- szimisták — ősi módszer alapján — azt vallják, hogy akkor van nyár, a- mikor a sörellátás akadozni kezd. Ha pedig ez igaz —• márpedig miért is ne higyjük ezt el —, akkor feltétlenül időszerű a nyaralással foglalkozni.Felkerestük Rácz Gyulát, a MÉV szb-titkárát, hogy tájékoztasson bennünket arról, milyen üdülési lehetőségeket biztosít a szak- szervezet vállalatunk dolgozóinak.— Ez évben több mint háromezren pihenhetnek szakszervezeti beutalóval a különböző üdülőhelyeken. A beutalók többsége a főszezonra szól. A férőhelyek több mint felét a vállalat balatonmária-fürdői és balatonfüredi üdülői biztosítják. A nyár folyamán Balatonfüreden mint

létszámgondokkal és „idegen- 
légiósokkal” küzd.

Miért nem lehet egy közös 
csapatot indítani úgy, mint 
a régi szép időkben?

Dr. Hamvas Antal cikke 
alapján megértettem, hogy a 
bajnokság már kinőtte a vál
lalat kereteit, ezért az én vé
leményem az, hogy ne zár
junk ki egyetlen egy vállalati 
dolgozót se ma tömegsport
ból, hanem engedjük az Épí
tők mellett a PMSC-t önálló 
csapattal a bajnokságba bene
vezni. Hiszen a PMSC játéko
sai aktív labdarúgó-edzők, 
labdarúgó szakvezetők, akik a 
vállalatunkhoz is tartoznak.

A versenykiírást illetően 
egyetértek dr. Hamvas Antal
lal, aki azt javasolja, hogy 
szakemberek bevonásával re
formáljuk meg a versenyki
írást, de nem értek egyet Ko
vács Miklóssal, aki azt mond
ja sportszerűbbnek, aki a ver
senyszabályokat nem tartja 
be és kijátsza.

Véleményem az, hogy közös 
összefogással hozzuk vissza a 
Bányász Kupa régi hangula
tát és csalogassuk vissza az 
innen elmaradt szurkolókat.

Hunyadvári Béla

egy 1200, Balatonmária- fürdőn pedig 400 fő pihenhet.— A nyári időszakra esik a külföldi csereüdültetések lebonyolítása is. Az előző évekhez hasonlóan dolgozóink családtagjaikkal nyaralhatnak az NDK- ban: Schwarzbungban, Zin- nowitzban, Oberviesenthal- ban és Berga-Elsteren 220- an töltenek majd minden bizonnyal kellemes napokat. KlSZ-fiataljaink bulgáriai csereüdültetésére az idén is sor kerül. Ez évben először nyaralhatnak dolgozóink Lengyelországban, Sopotban, szakszervezeti beutalóval. Ezek kimondottan a nyári üdülési lehetőségek, de az év folyamán az ország minden részében több mint félezer dolgozónk juthat el SZOT- üdülőkbe. Ugyanígy egész évben rendelkezünk férőhelyekkel Harkányban, a- hol közel nyolcszáz dolgozónk töltheti jól megérdemelt pihenőjét. Emellett, csakúgy mint tavaly, az idén is sok százan látogathatnak el hétvégi pihenőtelepeinkre a Pécsi tó mellé és Mohácsra éppúgy, mint a balatonmáriaj kempingünkbe — fejezte be tájékoztatóját Rácz Gyula.N.—G.

Kultúra és közművelődés

tanuljunk!
A H. sz. bányaüzemben folyó kulturális és közművelődési munka helyzetéről szóló jelentésben olvasom: „... az állami oktatás területén legfőbb gondunk a 8 általános iskolát el nem végzetteknél van. Ezeknek a száma jelenleg üzemünkben 235 fő, amelyből 96 fő 45 év alatti. A szocialista brigádok vállalásaiknál, különböző felhívásokban, egyéni beszélgetés alkalmával ösztönözzük dolgozóinkat az alapműveltség megszerzésére, kevés sikerrel.”.„Kevés sikerrel...” visszhangzik bennem és elgondolkodom. Keresem a választ arra, hogy egyáltalán a felszabadulásunk 34. esztendejében, amikor már évtizedek óta törvény írja elő és teszi kötelezővé a 8 általános elvégzését, miért hagyják ott ilyen sokan — idő előtt — az általános iskola padjait?•Cs. G. segédvájár (1940):— Édesanyám beteg volt, hárman voltunk testvérek, nekem is dolgoznom kellett. S mivel jobban szerettem a gépeket, mint a tanulást, a 6. osztály után elmentem traktorosnak. Tavaly elvégeztem a 8. osztályt.
V. E. segédvájár (1942):— Szüleim elváltak, öt testvérem volt, dolgoznom kellett. Most végzem a 8. osztályt.Sz. J. csillés (1956): — A7. osztályból maradtam ki, mert az idegen nyelv nem ment ősszel elkezdem a 8. osztályt és be is akarom fejezni, mert szakmát akarok tanulni.
B. Gy. csillés (1960): — Nyolc testvérem van. Ő- szintén megmondom, untam a sulit, a szüleim se törődtek nagyon vele, így a 6. osztály után kimaradtam és megnősültem. Már látom a hiányát és szeretném befejezni.A fenti, tetszőlegesen kiválasztott dolgozók válaszában — mint cseppben a tenger — benne van az élet: a szülők betegsége, a rendezetlen családi élet, a gyermek iránti felelőtlenség, a gyermekes meggondolatlanság, könnyelműség stb. Esetenként változnak az indokok, de egyben azonosak a körülmények: senki nem kapottsehonnan egyetlen figyelmeztetést sem azért, mert félbe hagyta általános iskolai tanulmányát, se felszólítást, hogy ezt — a törvény értelmében — fejezze be.Érdekes! Ha nem egyenlítem ki villanyszámlámat, felszólítanak, majd határozott gyorsasággal kikapcsolják lakásomban a villanyt. A gáz ugyan így. Ha nem fizetem be az adót, vagy az OTP tartozásomat, rövid időn belül behajtják azt. Akkor csak ifjúságunk tanulása, alap- műveltségének megszerzése terén vagyunk ilyen gyengék és elnézőek? Nincs felsőbb fórum, amelynek legalább olyan fontos lenne gyermekeink szellemi fejlődése, mint a fentebb em

lített anyagi dolgok? Erre nincs gondja senkinek? Vajon miért?De az élet nem áll meg... A gyerek kimarad az iskolából és dolgozni megy. Hamarosan kiderül, hogy szükséges lenne az általános iskolai végzettségre. S ez kinek a gondja lesz már? A munkahelyé — amelynek pedig nem ez a rendeltetése!— Az általános iskola hiánya sok gondot okoz nekünk — mondja Tukacs 
János, az üzemi művelődési bizottság titkára. A legfontosabb az, hogy szakmai utánpótlásunkat évről évre biztosítanunk kell, a továbbképzés feltétele pedig a 8 általános iskola elvégzése, de szükséges az általános műveltség szempontjából is. Mert ez teszi lehetővé, hogy kiszakadjanak dolgozóink az eddigi elmaradottságból és kulturális igényeik is növekedjenek ezáltal.— A fentiek elősegítése érdekében 1973-tól vállalatunknál is működik az általános iskolai tanfolyamok rendszere. Üzemünkben pedig művelődési bizottság tevékenykedik, a- mely — többek között — figyelemmel kíséri a régi és új dolgozók iskolai végzettségét. Ha szükséges, beszélgetünk velük, ismertetjük a tanulás fontosságát. Vannak, akik gyorsan megértik ezt, esetleg már önmaguk is érezték az iskola hiányát és könnyen vállalják annak befejezését. Sajnos, sokan nem érzik ezt, vagy nincs erejük a tanulás vállalására. Talán majd később! Eddigi munkánk eredményességét a 73 darab általános iskolai bizonyítvány mutatja, amelyet már eddig itt, üzemünkben szereztek meg dolgozóink Volt, aki olyan lendületet vett, hogy meg' se állt a technikusi oklevélig — mondta Tukacs János.

eA II. sz. bányaüzemben az általános iskolát el nem végzett dolgozók száma lassan ugyan, de csökkenő irányzatot mutat. Jó lenne, ha rövid időn belül teljesen elfogynának — és nem is termelődnének újra! — az alapműveltséggel nem rendelkező emberek. Nemcsak az üzemben, hanem hazánk egész területén! Mert államunk törvénye előírja, társadalmunk, szocializmust építő munkánk pedig igényli is ezt.Nagy Sándor
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A vendég helve az eIső ülés

A lég-lovasok között
városon túl, a poganyi repülőterén békésén nyugtató a csend. A szél alig lebbcn. Felettünk, a magasban gólyák vitorláznak. A hangár előtt, mint a szárnyaszegett nagy madarak, a vitorlázógépek startra várnak. A közelben birkanyáj ízlelgeti a friss füvet. Felüdülést ígérő árnyék sehol. Tájkép ez — nyári kánikulával, még június küszöbén.A parancsnoki iroda ablakába kitett hangszóró recsegve szólal meg: — Engedélyt kérek a leszálláshoz!—. Az engedélyt megadom — válaszol a mikrofonba Harrai Imre repülőtér-parancsnok.A Tréner típusú, kétszemélyes, motoros oktatógép a látómezőbe ér. Egy pont csupán, de hangja kitölti a légteret. Még fél perc sem telik el és a gép pontosan a leszállójelnél földet ér.— A légtér szabad. Indulhatunk! — szól Derner Henrik motoros főoktató és a Góbé R—26-os, kétüléses, vitorlázó oktatógépre mutat.— Ne oda! A vendég helye az első ülés, majd én szállók be hátúira.Magabiztosan, a repülés lehetőségének örömével, mint valami hajdan volt óceánrepülő lépek be a gépbe. Derekam, s vállaim hevederektől bebiztosítva feszülnek a pilótaülésbe. Egy mozdulat, s a plexi kabintető lecsukódik. A külvilág kívül reked. A startengedély után a mesz- szeségben az agregátor dolgozni kezd. A Góbéra akasztott felvonókötél megfeszül. A vitorlázógép e- gyetlen aprócska kerekén gurulni kezd. Egyre gyorsul, majd a levegőbe emelkedik. A műszerfalon a magasságmérő mutatója elhagyja az ötvenes, majd a százas számot. Meredeken, éles szögben hasítjuk a levegőt. Fogódzót keresek. Semmi. Kétszáz, aztán háromszázméteres magasság következik, s még mindig csak annyit érzékelek, hogy előttem és körülöttem a nagy kék minden- ség. Semmi kézlzel fogható, semmi valamihez való viszonyítás. Ráadásul mind

ez úgy, hogy a „vendég” minden pillanatban azt hiszi, hányát bukva kiesik á gépből. De nemcsak hit ez, hanem az érzés is ilyen. Lenézni ilyenkor? Na, de kérem! Négyszázméteres magasságban iszonyatosat rándul a gép. E- resztókei recsegnek, ropognak. Egy jaj szó, de nem segít. Az előbb még kényelmetlennek vélt ha- nyatfekvésből orra bukom. Zuhanunk. A hirtelen meglátott föld rohamosan közeledik. Ismét kapaszkodót keresek. Kezeimmel egy láthatatlan zenekart vezényelek, amikor eszembe villan az a szó: heveder! Gyorsan megragadom a vállaimra feszülő hevedereket. mert érzem, hogy a déli ebéd katapultálva készül elhagyni gyomromat. A görcsös szorítás ellenére testhelyzetemen változtatni nem tudok. A szívem már a füleimben lüktet. Amikor...— Csak a kötelet oldottam le, most már a gép repül — szólal meg a pilóta barátságos hangon.— Csakugyan? — Különben jól vagyok — igyekszem. könnyedén mondani a szavakat.— Nagyszerű; Akkor alá bukunk — mondja nevetve.— Ne! — de már későn szólok.A botkormány az erős kéznek engedelmeskedve zuhanóba viszi a gépet. A drága jó anyaföld ismét kibillen alólunk. A súlytalanságot, az ilyen mellnek feszülő óriási nyomást még soha nem éreztem.—• Egy kis orsót csináljunk? Vagy egy fordulót hátrafelé? — kérdezi kedvesen.— Igazán ne fáradjon — préselem ki a szavakat.

Milyen különös? Az ember hangja így, fejenállva ég és föld között olyan idegenül cseng. Ráadásul az az érzetem, hogy kiesek a gépből. De azért nem félsz ugye? — nyugtatom magam. —Á, dehogy öregem. Különben, mikor érünk le? — kérdezem önmagam.— Ugye milyen szépen repülünk? — kérdezi a pilóta, amikor ismét vízszintbe állítja a gépet.Valóban szép. A picit oldalt döntött gépből a látvány már elviselhetőbb. Felsrófolt érzelmeim csillapodni kezdenek. Mind jobban megértem, hogy a repülés miért a bátrak sportja. Azt is, amit a felszállás előtt Sziebert Béla, a vitorlázó szakosztály vezetője mondott: — Ide hozzánk, az MHSZ-be, évente igen sokan jelentkeznek. Közülük 50—70 fiatal válik orvosilag alkalmassá. A sikeres elméleti vizsgáig 20—25-en jutnak el, s a gyakorlati repülésig jó, ha tizenöten maradnak. A „B” és a „C” vizsga megszerzése mind mind egy mérföldkő a növendékek életében. A „D” vizsga, az ezüstkoszorús teljesítmény, már igen komoly dolog. Ehhez öt óra folyamatos -repülés, ezerméteres relatív magasság elérése és ötvenkilométe- res táv megtétele szükséges. Ez az ezüstkoszorú a feltétele annak, hogy szolgálati engedélyt kapjon az illető, s a növendékből pilóta lehessen.— ötszáz méteren vagyunk. Feljebb nem megyünk. Ereszkedni kezdünk — szól a pilóta, visz- szazökkentve a légies jelenbe.A repülőteret nagy ívben megkerülve, kellemesen vitorlázva érjük el. A kerék zötykölődve földet fog, majd gurul-gurul, s végül megáll. A Góbé R— 26-os a földön már nem olyan eleven. Finoman az egyik szárnyára dől, megadja magát. Veress Tamás

Tervek, elképzelések

Szabad idő központ 
feltételes módban
Előző számunkban a szabad idő központ tervének kapcsán a pinceklubbal foglalkoztunk. Akkor Zsikó János, a Ságvái Endre Művelődési Ház igazgatóhelyettese éppen csak megemlítette az itt működő ifjúsági klubot. Ennek két oka volt. Egyrészt az ifjúsági klub viszonylagos önállóságot élvez a pinceklubon belül, másrészt a szervezettség terén elég jelentős minőségi különbség tapasztalható a két terület között.Felkerestük Garai Já
nost, az ifjúsági klub vezetőjét, hogy beszélgessünk az itt folyó életről, terveikről, problémáikról.

— Mióta működik az if
júsági klub, és mi a funk
ciója?— Az ifjúsági klubot kilenc évvel ezelőtt hozták létre — mondja Garai János — azzal a céllal, hogy a fiatalok kulturált körülmények között tölthessék el szabad idejüket, illetve a különböző KlSZ-rendez- vényeknek és összejöveteleknek helyet biztosítson. A mi birodalmunk a pinceklub nyugati szárnya. A programokat magunk tervezzük és ezek megvalósításához a Ságvári Endre Művelődési Ház vezetőségétől minden támogatást megkapunk.

— Kik járnak ide és mi
nek alapján állítják össze 
a programot?— Tulajdonképpen alig harminc fő alkotja a közösség magvát. Nem csak vállalati dolgozók járnak ide, sőt inkább azt mondhatnám, hogy ez területi csoport. A város minden részéből jönnek hozzánk fiatalok.—i A programokat a klubtagok igényeihez igazítjuk. Sokakat érdekel a mindenkori politikai helyzet. így aztán gyakoriak a politikai tájékoztatók és gyakran jön hozzánk előadó, aki munkahelyi problémákkal — hogy csak egyet említsek •—•, az üzemi demokrácia kérdéseivel foglalkozik. Mindenki szívesen hallgatja az útibeszámolókat és népszerűek a természettudományi előadások, az animációs filmek vetítéséről nem is beszélve.— Az úttörő klub keretében rendszeresen foglalkozunk gyerekekkel. A Komarov gimnáziumban működik a mikroklubunk és létrehoztuk a pincemozit is. a discót egy időre leállítottuk. A közeljövőben viszont új formában ismét beindítjuk. Arról van szó, hogy megpróbáljuk ezt a népszerű szórakozási formát tartalmasab
Ifjúmunkás-küldöttség vállalatunknálA közelmúltban ifjúmunkás küldöttség látogatott Baranya megyébe. A fiatalokat vendégül látta vállalatunk KlSZ-bizottsá- ga. A megyék ifjúmunkás felelősei, valamint a KISZ KB ifjúmunkás osztályának munkatársai először Magyarhertelendre, a XV. sz. bányaüzem pihenőtelepére látogattak el, majd Bakonyára utaztak, ott bányajáráson vettek részt, majd Mészáros István, a MÉV KISZ-bizottságának titkára

bá tenni játékokkal, vetítéssel.
— Mik a klubvezetőség 

gondjai?— Talán szervezési kérdéssel kezdeném. Nem jó a kapcsolat az üzemek és az ifjúsági klub között. Vezetőségünk többször is meghívta az üzemi kultu- rosokat — hiszen évente egy-két klubesten és KISZ- taggyűlésen kívül nemigen veszik -igénybe helységeinket —, de úgy érzem, nem alaptalan az a feltevésünk, hogy sokan azt sem tudják mi az az ifjúsági klub.— A másik gondunk az, hogy ráférne a helyiségeinkre egy tatarozás. A fűtéscsövek szinte állandóan csöpögnek és az sem egy szívet melengető látvány, hogy az emeleti W. C. rendszeresen beázik. ígéretet kaptunk, ha a festést magunk elvégezzük biztosítanak hozzá anyagot.— Annak ellenére, hogy a közelmúltban háromezer forint értékben vásároltunk játékokat, a felszereltségünk nem túl jó. Itt van például a magnó kérdése. Az az egy darab, a- mi van, állandóan rossz, így zenét csak akkor hallgathatunk, ha kölcsön kapunk egyet valahonnan.
— A szabad idő központ 

tervének megvalósulása 
milyen kihatással lehet az 
ifjúsági klub életére?— Ifjúsági klubunk a kabinet rendszerű szabad idő központ szerves része lenne. Bármennyi bírálat is éri a fiatalokat, véleményünk szerint az jellemzi őket, hogy rendkívül fogékonyak, sok minden iránt érdeklődnek. Ez a szabad idő központ, jellegénél fogva, lehetőséget nyújtana arra, hogy mindenki azzal foglalkozhasson, ami leginkább érdekli. Remélhetőleg megoldódik majd a klubigazolványok kérdése és sikerül egy olyan közösséget kialakítani, amely tevékenyen részt vállal az ifjúsági klub munkájában, és az itt biztosított lehetőségekkel élni is tud — mondta végezetül Garai János.Nógrádi Gábor
és Barcsa Zsigmond, a II. sz. bányaüzem pb-titkára tájékoztatta a vendégeket a vállalat életéről és a KISZ-szervezetek tevékenységéről. A delegációt elkísérte Dr. Varga-Sabján László, a KISZ Baranya megyei Bizottsága titkára és Gyulai Sándor, a KISZ Baranya megyei Bizottsága ifjúmunkás felelőse.A tájékoztató után a vendégek és a II. sz. bányaüzemi KISZ-vezetők baráti összejövetelére került sor.

Kemping
találkozó
SikondánJúnius 14. és 17. között tartják Sikondán a Dolgozó fiatalok ötödik országos kempingtalálkozóját. A rendezvény célja az Edzett ifjúságért mozgalom és a kempingezés népszerűsítése, a dolgozó fiatalok szervezett turizmusának biztosítása.Az ország minden részéből érkező ifjúmunkások megismerhetik megyénk természeti szépségeit, történelmi és munkásmozgalmi emlékeit, szocialista építőmunkánk eredményeit. A négynapos rendezvény- sorozat megszervezésében és lebonyolításában jelentős szerepet vállalt a MÉV KISZ-bizottsága. Mészáros István, a vállalati KISZ- bizottság titkára — aki a kempingtalálkozó szervező bizottságának tagja —, tájékoztatott bennünket az előkészületekről.— Mintegy kétezer fiatal részvételével számolunk — mondta. — Az előkészületek már jó ideje folynak. A sikondai völgyben, a kempingben és az úttörő vezetőképző táborban lesznek elhelyezve vendégeink. Igyekeztünk számukra tartalmas és szórakoztató programot kialakítani.— Tizennegyedikén déltől várjuk az első csoportokat. Este nyolckor lesz a kcmpingtalálkozó ünnepélyes megnyitója, majd a tábor mindhárom színpadán baranyai estet tartunk. Fellép többek között a Baranya Táncegyüttes, a MÉV és a Mecseki Szénbányák fúvószenekara és a fiatalok filmek segítségével is ismerkedhetnek megyénkkel.— Tizenötödikén természetjáró akadályversenyt rendezünk Abaligetre és Orfűre. Lesz barlangtúra, MHSZ modellező bemutató, kajak- és kenuverseny. Különböző sportjátékok és vetélkedők ígérnek izgalmas és szórakoztató órákat a résztvevők számára. Késő délután és este a Szovjet Déli Hadseregcsoport és a MÉV fúvószenekara, a KISZ Központi Művészegyüttese és a komlói spirituálé együttes szórakoztatja majd a fiatalokat.— Másnap a megye nagyüzemei, üzemi és intézményi KISZ-bizottságai fogadják a vendégeket. Vállalatunkhoz két megye ifjúmunkás küldöttsége látogat. Városnézés, üzemlátogatás, tapasztalatcsere és közös sportversenyek alkotják a programot. Egyébként két KISZ-vezetőnk már 14-én a megyehatáron fogadja a küldöttségeket és egész itt-tartózkodásuk alatt patronálja a hozzánk ellátogató két csoportot. Szombaton lesz a záróest. Vasárnap délelőtt társadalmi munkát végzünk az Edzett ifjúságért mozgalomért és a környezetvédelemért. Ha az időjárás is kegyeibe fogad bennünket, akkor a résztvevő fiatalok minden bizonnyal csak kellemes emlékekkel térnek majd haza — mondta Mészáros István. N.—G.
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Befejezés előtt egy fordulóval
Tavaszi első 
a Kutató-mélyfúró

Még egy forduló van a Bányász Kupa kispályás labdarúgó-bajnokságból és befejeződik a tavaszi szezon. A 12. forduló jellemzője volt a meglepetések és lehetőségek találkozása. Fekete napjuk volt az élmezőnyben levő csapatoknak. a bajnokjelöltek közül súlyos vereséget szenvedett a II. üzem ,,A’’ azÉpítőktől (5:2), Anyagosz- radírozta a III. üzemiekettály a Szolgáltató „A”-tól (2:1), a Központ a Kis.- kuttól (7:3). A „pálmát” a IV. üzem vitte el, miután 5:1 arányban kikapott az újonc Szolgáltató „B”-től, ezzel elvesztette veretlenségét és a szoros felzárkózást a listavezető mellé. Mivel a vezető Kutató- mélyfúró csapata szabadnapos volt, itt volt a le-
35 éven felüliek

A Központ csapata 
élenvégzett az

öt forduló után befejeződött a 35 éven felüliek kispályás labdarúgó-bajnokság tavaszi küzdelme. Élen a Központ csapata végzett 2 pont előnnyel a IV, üzem és 3—3 ponttal a III. üzem és II. üzem előtt. A Szolgáltató és az Építők leszakadva 5.—6. helyen végeztek. Hat csapat minden mérkőzésén tapasztaltuk, hogy a résztvevők nem séta- és sörmérkőzéseknek tekintették a találkozókat. Ezt hűen tükrözik a kialakult eredmények, a csapatok pontszámai és a pályán látottak.A listavezető egy vereséget szenvedett és ezzel szorosabbá tette az őszi versenyfutást az üldözőivel szemben. Ezek közé tartozik a IV. üzem és erősen feljavult III. üzem. Sőt, az előre hozott őszi fordulók alapján a Központ előnye egy pontra csökkent a III. üzemmel szemben, miután vereséget szenvedtek a II. üzem együttesétől. így tovább nőtt a bajnokjelöltek száma, az említetteken kívül a bakonyai legénység is felzárkózott a trónkövetelők sorába. Szóval, ilyen és ehhez hasonló izgalmak közepette most hosszabb szünet következik a bajnokságban, hogy augusztusban kipihenten, nagy

hetőség a IV. üzemiek előtt, hogy győzelmük esetén egy pontra csökkentsék hátrányukat és versenyben maradjanak az első helyért.A forduló nagy meglepetését a II. üzem „B” együttese okozta, akik 11 forduló alatt mindössze egy döntetlent értek el, most — szó szerint — le-a pályáról (6:1).Bár egy forduló mégvissza van, de ezzel nem térnek pihenésre a csapatok, mivel az előre hozott őszi mérkőzésekből még négy fordulót lejátszanak június 21-ig. Közben sor kerül az SZMT Kupa első forduló mérkőzéseire is.Km

kedvvel folytatódjék a pontvadászat a csapatok között.Tavaszi végeredmény
1. Központ 5 4 - 1 29: 9
2. IV. üzem 5 3 — 2 11:10
3. III. üzem 5 2 1 2 16:13
4. II. üzem 5 2 1 2 15:16
5. Szolgáltató 5 2 — 3 17:21
6. Építők 5 1 - 4 5:21

Teke: Tarol 
a lV-es üzem

A 15. században egyes vendéglősök rájöttek arra, hogy a teke kellő üzleti vonzerővel rendelkezik, ezért a kocsmák mellé mind többen építettek kuglipályákat. Ezt idővel befedték, hogy a vendégek rossz időjárás esetén is szórakozhassanak.Sportbeli fejlődéséről mégis csak a 19. század végén, a 20. zsázad elején beszélhetünk. Érdemesmegemlíteni: amíg a többi sportágak világviszonylatban gyors, egyenletes fejlődést értek el, addig a teke nem fejlődött egységesen. Csak 1952-ben alakult meg mai formájában a Nemzetközi Tekeszövetség. Ettől az időtől számítva viszont gyors fejlődést és népszerűséget futott be világszerte. Ma már világversenyt rendeznek férfi és női számokban. A tekézésnek kétféle

Tábori sportversenyek a Pécsi tónál

Csaknem ötven fiatal vett részt a KISZ Baranya megyei Bizottsága szervezésében lebonyolított megyei Ifjúmunkás kempingtalálkozón. A Pécsi tó „szunyogszigetén” felállított sátrak, a békakoncert és a hegyes-erdős táj kellemes környezetében a megye ifjúmunkásai kitűnően töltötték a hétvégét. A szórakozáson kívül tábori sportversenyek alkották a fő programokat. A MÉV Kutató-mélyfúró ü- zem csapata az 5100 méteres tájékozódási és akadályversenyben lett az első, a Szolgáltató üzem fiataljai pedig a labdarúgóbajnokságot nyerték meg.A dolgozó fiatalok megyei kempingtalálkozóján vállalatunk fiataljai részvétel tekintetében ugyancsak kitettek magukért. A tábor csaknem fele arányban „urános” lányokból és fiúkból állt. Szervezésből g KISZ-bizottságunk ezúttal | is jelesre vizsgázott.2 Keller Gábor felvétele

dobásfajtája van: telibedobás és tarolásós dobás.Nos, az utóbbi a IV. ü- zemiek számára a legkedvezőbb még nehézsége ellenére is. a Sulc, Szőke, Jancsi „A” csapatuk utcahosszal vezet a bajnokságban. Rájuk nézve csak a „B” csapat lehet veszélyes, a többi üzemi együttesek az ezüst- és bronzéremért csatázhatnak.Egyéniben Sulc és Jancsi párviadala emelkedik ki a mezőnyből. E két versenyző külön harcot vív az első helyért, jelenleg Sulc áll az élen 1733 fával, csapattársa 1702 fájával szemben.A harmadik helyre több versenyző tart igényt, egyenlő eséllyel. A tavaszi bajnokság befejeződött, a- mely mind csoportban, mind egyéniben a IV. tízem sikerét hozta. K. M.

Tűzoltóink
versenye

A Mecseki Ércbányászati Vállalat létesítményi tűzoltói két kategóriában házibajnokságon döntötték el, hogy az elkövetkező bajnokságig ki viselheti a „legjobb” címet.A közelmúlt egyik szombatjának kora reggelén 8 csapat gyülekezett az Ércdúsító üzem kultúrtermében, ahol a megnyitó szavak után elméleti feladatok megoldásával kezdték a versenyt. Ezt befejezve két csoportban hajtották végre a gyakorlati feladatot.Az osztottsugár-szerelést föld alatti tűzcsapról három csapat, s a 8(X)-as kismotorfecskendőről osztottsugár-szerelést öt csapat végezte, mindkét csoportban szabályos és szabálytalan szerelés volt a versenyszám. Az értékelés és eredményhirdetés között Lengyel Béla, vállalatunk tűzvédelmi főfelügyelője, a következő nyilatkozatot adta a versenyről.— Vállalatunknál a rendeletek, előírások értelmében működnek a létesítményi tűzoltó egységek. A kétévenként rendezett verseny célja a csapatok elméleti felkészültségének és gyakorlati készségének fej-
Fúvószenekarunk 
a fővárosban

Május 18-án a Magyar Néphadsereg Művelődési Házának színháztermében a Mecseki Ércbányászati Vállalat koncert fúvószenekara és a Magyar Néphadsereg Központi Zenekara nagysikerű közös hangversenyt adott.A műsor első felében a két együttes saját repertoárjából játszott darabokat. Különösen nagy sikert aratott Köte Zoltán őrmester szilofon szólója.A koncert második része ritka csemegével szolgált

iesztése, vagy szinten tartósa. A mai verseny bizonyította, hogy tűzvédelmi elmélet szempontjából jól képzettek az egységek, hisz az elméleti versenyen néhány hibapontot vesztettek csak. A verseny gyakorlati részére, a vizes szerelési gyakorlatra, azért van szükség, hogy az eszközök minőségi állapotáról és a gyakorlati felkészültségről, fegyelmezettségről is számot adjanak a versenyző csapatok. Mondhatom, itt is nagyon jó eredmények születtek. Az első helyezett csapatokat pénzjutalomban részesítjük és oklevéllel jutalmazzuk. A további helyezettek oklevelet kapnak. A verseny zökkenőmentes lebonyolításáról nagyszerűen gondoskodott az Ércdúsító tízem — fejezte be nyilatkozatát Lengyel Béla.A jutalmakat Cilják József Pécs város tűzoltóparancsnoka adta át. Az osz- tottsugár-szerelésben föld alatti vízcsapról legjobbnak a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem csapata bizonyult, a 800-as kismotorfecskendőről osztottsugár-szerelést a Szolgáltató üzem csapata nyerte. Kukái András

a fúvószene kedvelőinek. A két együttes — több mint százhúsz fős — egyesített zenekara nagy sikerrel adta elő Liszt: Les Preludes című szimfonikus költeményét Apáthy Árpád vezetésével, majd Auth Henrik alezredes dirigálta Csajkovszkij 1812 nyitányát.A hangverseny végén a közönség hosszantartó tapssal ünnepelte a két zenekar színvonalas produkcióját.

Gyermekév,
gyermeknap,
gyermekfotók

A nemzetközi gyermekév alkalmából a május hónap igen programdús volt. Gyermeknapok, gyermekfesztiválok, kiállítások hozták lázba és tartották izgalomban a gyermekeket, szülőket egyaránt.Üzemünkben, a II. sz. bányaüzemben is szerényen ékelődöt a gyermekév programjába a geológia Böck János szocialista brigád által .meghirdetett gyermekfotó-pályázat képeinek kiállítása.Pályázati feltétel volt gyermekeink élettel való ismerkedésének ellesett pillanatait bemutató képek beküldése. Tizenhárom résztvevő 62 képpel pályázott. A szakértői zsűri 30 képet kiállításra elfogadott és ebből hármat díjazott.A kiállítást a II. sz. bányaüzem faléztermében Kartali István brigádvezetőhelyettes nyitotta meg és adta át a díjakat.Első díjat Szatmáry Ferenc Hangulat című képével nyerte, második díjat Gábor Szabolcs Fény és árnyék című képe kapta, a harmadik díjat ugyancsak Szatmáry Ferenc Barackevő kislány című képével nyerte el.Dicséretben részesítette a zsűri Andrics László: Udvaron, valamint Nagy Zoltán: Harag napja című képét. Kukái András
HIREK

HalálozásBUDAI GYÖRGY, a III. sz. bányaüzem vájára1979. május 31-én, 30 éves korában, üzemi baleset következtében elhunyt. Emlékét kegyelettel megőrizzük.
A VÁLLALATUNK állományá
ba tartozó polgári fegyveres 
örök május 14—15-én végrehaj
tották az előirt tavaszi lőgya- 
korlatot a kisvaszari lőtéren. 
A géppisztoly-lövészetet kivá
ló, a pisztoly-lőgyakorlatokat 
kiváló, illetve megfelelő minő
sítéssel teljesítették.
A SZENTLÖRINCI napközis 
óvodában igen megnövekedett 
a vállalati dolgozók gyerme
keinek száma, jelenleg 44 ilyen 
gyermeket gondoznak. A nagy 
létszámra tekintettel a válla
ld! szakszervezeti bizottság 
tízezer forintot utalt át az 
óvoda részére, üzemelési hoz
zájárulásként.
BEFEJEZŐDTEK az 1978/79. 
évi szakszervezeti oktatások. 
Az oktatásfelelősök és propa
gandisták május 21-én értékel
ték a tapasztalatokat. A har
minc legjobb propagandistát a 
vállalati szakszervezeti bizott
ság tárgyjutalomban részesí
tette.
A VÁLLALATI párt-végrehaj- 
tóbizottság május 24-én együt
tes ülést tartott a vállalati 
szakszervezeti bizottsággal. 
Dr. Bank József igazgató-fő
orvos előterjesztésében tájé
koztatót kaptak a dolgozók ál
talános egészségi állapotáról, 
az egészségügyi szolgálat te
vékenységéről, Dr. Nyéki Ká- 
rolyné személyzeti főelőadó 
pedig beszámolt a vállalati 
nődolgozók gazdasági, politi
kai, társadalmi tevékenységé
ről és a további feladatokról. 
MÁJUS 28-AN a vállalati leté
ti könyvtárosok értekezletén 
megbeszélték a szakszervezeti 
könyvtár és a letéti könyvtá
rak további feladatait. A meg
beszélést a könyvtárosok ta
pasztalatcsere-szerzésre is fel
használták.
SZERKESZTŐI üzenet. A szer
kesztő bizottság legközelebbi 
ülését június 26-án 14,30 óra
kor tartja a Központ tanács
termében.


